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Z JERUZALÉMA
SLOVO

Milí čtenáři,

v Izraeli proběhly během čtyř let už páté volby, a to za 70% 
účasti voličů, což rozhodně nesvědčí o nějaké únavě z demo-
kracie, jak píše ve svém komentáři Johannes Gerloff. Poplašné 
komentáře západních médií naopak svědčí o jejich setrvá-
vající předpojatosti. Některé mýty dobře popisuje komentář 
izraelského právníka Stephena Flatowa. 

O předsudky není nouze na půdě OSN, kde se koncem listopa-
du koná obvyklý festival protižidovské nenávisti. Věnujeme se 
tomu v několika článcích, v nichž popisujeme, jaké strukturál-
ní mechanismy zajišťují, že je každoročně předkládána sada 
rezolucí namířená proti jedinému členskému státu – tomu 
židovskému. Pro žádný jiný stát na světě nebyly zřízeny speci-
ální komise a výbory, jejichž jedinou náplní je šířit protižidov-
ské pomluvy. Česká republika se svým hlasováním vychází  
z tohoto bizarního představení relativně se ctí, její postoj by 
ale mohl být jednoznačnější, například není důvod zdržovat 
se hlasování v případě rezolucí obsahujících evidentní lži  
a propagandu.

Totéž se týká otázky přemístění českého velvyslanectví  
v Izraeli tam, kam patří – do hlavního města. Prezident 
Zeman se patrně ještě naposled pokusí tento svůj dlouhodobý 
záměr prosadit. Uvidíme. Zajímavé je, že se hlasy ve prospěch 
tohoto kroku začínají ozývat také z některých západoevrop-
ských zemí, konkrétně z Británie a Itálie. 

V tomto čísle se také vracíme k proběhlým akcím, ať už  
v Česku a na Slovensku, kde jsme si připomínali oběti šoa, 
nebo v Izraeli, kde se poprvé po třech letech uskutečnila opět 
křesťanská oslava svátku stánků s fyzickou účastí více než 
dvou tisíc poutníků z 68 zemí. 

Upozorňuji na druhý ročník mezinárodní konference ICEJ  
Connection, na níž se setkáte s unikátními příběhy smíření 
Židů a Arabů. Registrace je už otevřena, zajistěte si včas 
místo. 

Chtěl bych na závěr všem vám, věrným příznivcům ICEJ, podě-
kovat za vaši podporu. Letos jsme vybrali a předali do Izraele 
rekordní částku, jejíž velká část je určena pomoci uprchlíkům 
z Ukrajiny. Také v tomto čísle přinášíme další pohnuté příběhy 
lidí, kteří našli pomoc i díky vašim příspěvkům. 

Přeji Vám klidný a požehnaný nový rok.

Mojmír Kallus 
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Znamenají volby do Knesetu v listopadu 2022 konec ma-
ratónu, v němž během čtyř let proběhly patery volby? Nebo 
počátek obav z toho, že v židovském státě dochází k pří-

klonu k pravici? Kdo chce poslední v Izraeli uskutečněné volby 
realisticky ohodnotit, měl by věnovat pozornost několika důle-
žitým skutečnostem.

Za prvé: Izrael je demokratická země. Více než sedmdesá-
tiprocentní volební účast nevypovídá o žádné únavě z voleb či 
nedostatku zájmu Izraelců o jejich vlastní demokracii. Proto je 
třeba brát vážně výsledek voleb jako legitimní výraz vůle lidu ve 
státě Izrael – ať už se někomu líbí, nebo ne.

Za druhé: je tomu prostě tak: Benjamin Netanjahu je nejob-
líbenější ministerský předseda, jakého stát Izrael kdy měl. Je 
možná kontroverzní, neoblíbený v některých kruzích, či dokon-
ce mnohými nenáviděn – ale diktátor to není. Diktátor se nene-
chá volbami tak snadno eliminovat, jako se to v březnu 2021 
stalo Netanjahuovi.

Už ve svém minulém volebním období předstihl Netanjahu 
Davida Ben Guriona coby nejdéle úřadujícího premiéra Izra-
ele. Jeho návrat mluví sám za sebe. Netanjahuovo osobní ví-
tězství v těchto dnech je nesporné. Ti, kteří se pro něj už před 
jednáními o koalici jednoznačně vyslovili jako pro šéfa vlády, 
tvoří s 64 poslanci v Knesetu – parlamentě čítajícím 120 po-
slanců – většinu. A tentokrát se zdá, že vytvoření funkční vlády 
nic nestojí v cestě.

Teze o posunu doprava v Izraeli se dobře hodí pro palcové 
titulky. Politický vývoj izraelské společnosti není ovšem žád-
nou novinkou. Nejpozději od zjištění profesora práv Amnona 

Rubinsteina, podle nějž – viz jeho „Dějiny sionismu od Theo-
dora Herzla po dnešek“ – zničil Jásir Arafat izraelskou levici. 
Na mantru „území za mír“ už v Izraeli nikdo nevěří. Především 
proto, že zřeknutí se určitých území nevyneslo izraelskému 
státu nic než nenávist a rakety.

Otázku, kam je vlastně na politické mapě Izraele třeba zařa-
dit „pravici“ a „levici“, si leckterý zmatený prostý německý pozo-
rovatel kladl už přede dvěma desítkami let, kdy Nadace Konrá-
da Adenauera v Izraeli pochlebovala politikům jako Šimonu 
Peresovi, jakoby CDU odjakživa patřila k Socialistické interna-
cionále – zatímco v politicích, kteří vlastně měli k buržoazním 
stranám Spolkové republiky mnohem blíže, přirozené partnery 
spíše neviděla.

Chceme-li 25. Kneset rozdělit na „pravici“ a „levici“, pak tedy 
z 57 poslanců patřících údajně k levicovému protinetanjahuov-
skému bloku je 24 ze strany končícího premiéra Ja´ira Lapida 
„Ješ atid“ („Máme budoucnost“). Připomeňme si: novinář Lapid 
kdysi rozjel volební kampaň v osadnickém městě Arielu a nako-
nec se stal premiérem na střídačku se šéfem osadnické strany 
„Nová pravice“ Naftalim Bennetem a Ajelet Šakedovou, které lze 
jen těžko označit jako „levicové“.

Dalších šest poslanců patří ke straně „Jisra’el bejtenu („Izrael 
náš domov“) Avigdora Liebermana, kterého by Evropa – pokud 
by ho vůbec brala vážně – stěží označila jako levičáka a asi ani 
ne jako umírněného. S Lapidem ho pojí téměř agresivní odpor 
k náboženství a v posledním funkčním období pevná vůle za 
všech okolností znemožnit jakoukoli vládu, kterou by vedl jeho 
někdejší šéf Netanjahu.

KONEC 
VOLEBNÍHO MARATONU? 
V IZRAELI SE ZA POSLEDNÍCH TŘI A PŮL ROKU 
USKUTEČNILY PÁTÉ PARLAMENTNÍ VOLBY. 

 KDO CHCE 
POSLEDNÍ V IZRAELI 

USKUTEČNĚNÉ 
VOLBY REALISTICKY 

OHODNOTIT,  
MĚL BY VĚNOVAT 

POZORNOST 
FAKTŮM, A NE SVÝM 

PŘEDSUDKŮM. 

Z P R Á V Y
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Pak ještě k levicovému spektru 25. parlamentu izraelské de-
mokracie patří dvanáct poslanců strany „Národní jednota“ ně-
kdejšího šéfa generálního štábu Bennyho Gantze. Když Netanjahu 
v jednom z volebních bojů uplynulých let napsal na Twitteru „Kdy-
by mne zvolili, anektoval bych Západní břeh“, Gantz spontánně 
odpověděl: „Já také!“ Ačkoli je oba k tomu opravňovala autorita, 
žádný z nich to potom neudělal. A dnes už se o stejném právu pro 
všechny na obsazených územích nemluví vůbec.

Konečně zbývají levici v Knesetu – poté, co strana Merec ne-
překročila práh 3,25 procent a z parlamentu vypadla – ještě čtyři 
poslanci sociálnědemokratické Strany práce, a dále deset arab-
ských poslanců. U těchto izraelských Arabů je ovšem sporné, zda 
lze stranu „Ra´am“ Mansúra Abbáse, která dosud patřila k vládní 
koalici a nyní má dokonce pět poslanců, tedy o křeslo víc, skutečně 
zařadit mezi „levicové“. Podle německých měřítek bychom museli 
Abbásův postoj asi spíše označit jako islamistický.

Panickým přeháněním a polarizací ze strany pozorovatelů  
a novinářů se však velkohubé a bezobsažné sliby izraelských po-
litiků nestanou o nic srozumitelnějšími. V důležitých politických 
otázkách jsou rozdíly mezi stranami zastoupenými nyní v Knese-
tu natolik okrajové, že se v nich prostý člověk z ulice může sotva 
vyznat.

Všichni se těší z kvetoucího hospodářství židovského státu, 
případně trpí příliš vysokými životními náklady, příliš nízkými 
mzdami, příliš velkými sociálními rozdíly a příliš silným izrael-
ským šekelem.

O vztahu k Palestincům, k arabským sousedům, ke světu obec-
ně a obzvláště k Íránu se v Izraeli moc nedebatuje. Při posledních 
akcích, když Izrael bombardoval vojenské objekty Islámského dži-
hádu a Hamásu v Pásmu Gazy, byla islamistické strana Ra´am ve 
vládě. Všeobecně je postoj sunnitských Arabů a Izraele proti šíit-
skému Íránu jednotný. O věrné dodržování tzv. „Abrahámovských 
dohod“ se nyní, když je izraelský ministerský předseda, který je 
tehdy podepsal, opět u moci, už jejich partneři nepotřebují obávat 
– jak tomu dočasně bylo.

Bezesporu největšími vítězi těchto voleb jsou s přírůstkem 
osmi poslanců Itamar Ben-Gvir či Becal´el Smotrič, kteří se hlásí 
k „náboženskému sionismu“. Jak a zda se rasistické či homofobní 
projevy přenesou do izraelské politiky, bude zajímavé sledovat. 
Něco podobného platí o vlivu ultraortodoxních: ti na jedné straně 
zpochybňují zařazení angličtiny a matematiky mezi povinné škol-
ní předměty, současně se však ultraortodoxní ženy masově hrnou 
do práce v průmyslu výpočetní techniky.

Uplynulý rok a protinetanjahuovská vláda usvědčily ze lži 
všechny, kteří označovali Izrael za stát apartheidu. Že Mansúr 
Abbás spontánně neodmítl účast na Netanjahuově vládě, je velice 
výmluvné. Současně to relativizuje politickou závažnost a poža-
davky Ben-Gvira a Smotriče. Koaliční jednání během příštích týd-
nů budou rozhodně zajímavá. 

Johannes Gerloff je německý novinář žijící v Izraeli.  
Zdroj: www.gerloff.co.il.

Překlad Ivana Kultová

PŘEHŘÁTÁ KRITIKA
Proč je budoucí izraelská vláda pod palbou, 
ještě než vznikla? 

Stephen M. Flatow

Útoky začaly, ještě než byly v posledních izraelských 
volbách sečteny všechny hlasy. Nejmenovaní „vysoce 
postavení představitelé“ zlověstně varovali, že nová 

vláda ohrozí americko-izraelské vztahy. Experti se s vášní 
pustili do „extremistů“, kteří prý zasednou v nové vládní ko-
alici. Ozývají se hlasy, že zahraniční vůdci mohou část nové 
vlády bojkotovat. A to vláda ještě vůbec nevznikla!

Ve skutečnosti žádná ze stran, které patrně vytvoří ko-
alici, neodpovídá stereotypům, nad nimiž předem naříkají 
přehřátí kritici. Podívejme se na pár příkladů.

„Ultrapravice, extremisté, protipalestinští“?
Benjamin Netanyahu řekl, že akceptuje demilitarizova-

ný palestinský stát. Navíc v předešlých vládách pod jeho 
vedením Izrael přísně dodržoval dohody z Osla, zmrazil 
židovskou výstavbu na sporných územích, propouštěl věz-
něné arabské teroristy a vzdal se velké části Hebronu. Tato 
fakta nekomentuji, jen je konstatuji. Hysterie kritiků se o ně 
neopírá.

A což Náboženská sionistická strana?
Mluví o deportování usvědčených arabských teroris-

tů. Totéž udělal Jicchak Rabin – jen si vzpomeňme na 415 
teroristů Hamásu, které deportoval v roce 1992 do Libano-
nu. Izraelský levicově naladěný Nejvyšší soud opakovaně 
deportaci jako legitimní trest za terorismus potvrdil.

Měla by být politická strana považována za nelegitim-
ní proto, že je pro deportace teroristů? Šimon Peres si to 
nemyslel, když sloužil ve vládě národní jednoty v letech 
2001-2002 spolu s ministry Rechavaem Ze’evim a Benny 
Elonem, kteří dokonce mluvili o „transferu“ Arabů z Judska 
a Samaří. Nejen teroristů, všech Arabů. Opět tyto nápady  
a jejich moudrost nekomentuji, jen konstatuji fakta.

A jak je to s ortodoxními stranami Šas a Jednotný 
judaismus Tóry? Odpovídají stereotypu ultrapravicových 
extremistů?

Těžko. Dohody z Osla v 90. letech byly umožněny účastí 
strany Šas v Rabinově vládě. Jednotný judaismus Tóry byl 
opakovaně součástí středopravých i středolevých vlád. 
Je pravda, že v náboženských otázkách se neortodoxní 
občané Izraele s těmito ortodoxními neshodnou. To však 
nic nemění na skutečnosti, že obě strany jsou legitimní sou-
částí izraelského demokratického systému a reprezentují 
významnou část voličů.

Problém izraelských kritiků je v tom, že se ve skutečnosti 
nezajímají o izraelskou demokracii nebo o to, co chtějí voli-
či. Mají jediný neúprosný, utkvělý cíl: vytvoření „Státu Pales-
tina“ v hranicích příměří z roku 1949, který by ponechal 
Izrael v některých místech široký jen 14,5 km. Dokud to 
bude jakákoli izraelská vláda odmítat, bude terčem kritiky.

Můžeme tedy čekat další dávku hysterie, pokrytectví  
a lomení rukama. Tito kritici udělají vše pro to, aby za-
strašovali izraelskou vládu a její podporovatele. Bude to 
nechutné, ale je to cena, kterou Izrael musí platit za své 
přežití.

Autor je právník a otec Alisy Flatow,  
kterou zavraždili při palestinském  

teroristickém útoku v roce 1995. 
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PŘEHLED UDÁLOSTÍ  
V PALESTINSKO-IZRAELSKÉM KONFLIKTU 
od 9. srpna 2022 do 31. října 2022

14. srpna Jeruzalém 29. října Kirjat Arba

Souhrnný přehled 
Během sledovaného období panovalo značné napětí, které stále narůstalo. Došlo k velkému počtu 
útoků střelnými zbraněmi, které si vyžádaly lidské životy izraelských občanů a větší počet zraněných. 
Izraelské bezpečnostní síly reagovaly dalšími intenzivními protiteroristickými aktivitami, během 
kterých rovněž docházelo k přestřelkám, násilným srážkám a nepokojům. Izraelské síly zadržely vel-
ký počet teroristů, podařilo se jim zabránit teroristickým útokům, zabavily množství zbraní. Praktic-
ky každý den pokračovaly útoky kameny a zápalnými láhvemi.

Po intenzivním ostřelování raketami z Gazy na počátku srpna přetrvával po celé období klid, kdy 
z Gazy nedošlo k žádnému útoku.

Přehled útoků v srpnu 2022
Během července 2022 došlo ke 135 útokům (pokles oproti 189 útokům v červnu). Byli zraněni 3 lidé. 
113 útoků se stalo v Judsku a Samaří, 20 v Jeruzalémě a uvnitř tzv. Zelené linie, 2 útoky byly vedeny  
z Gazy a ze Sinajského poloostrova. Počty útoků v Judsku, Samaří a v Jeruzalémě podle typu: jedenkrát 
útok kamenem (započítávají se pouze takové, při kterých došlo ke střednímu nebo těžkému zranění), 
75krát zápalná láhev, 27krát trubková bomba, 15krát palná zbraň, dvakrát útok nožem. Evidováno 
bylo 12 případů žhářství. Počty útoků z Gazy a ze Sinajského poloostrova podle typu: dvakrát raketa.

Přehled útokův září 2022
Během srpna 2022 došlo k 209 útokům (nárůst ve srovnání s červencem).  Nikdo nebyl zabit, 15 
lidí utrpělo zranění. 172 útoků se stalo v Judsku a Samaří, 37 v Jeruzalémě a uvnitř tzv. Zelené 
linie, Z Gazy a ze Sinajského poloostrova nedošlo k žádnému útoku. Počty útoků v Judsku, Samaří  
a v Jeruzalémě podle typu: jedenkrát útok kamenem, 135krát zápalná láhev, 39krát trubková bomba, 
23krát palná zbraň, jedenkrát útok nožem. Evidováno bylo 10 případů žhářství. Počty útoků z Gazy 
a ze Sinajského poloostrova: během konfliktu mezi izraelskými obrannými silami a Palestinským 
džihádem v Gaze bylo z Gazy na Izrael vypáleno 1233 raket.

Přehled útoků v říjnu 2022
Během října 2022 došlo ke 401 útokům (další nárůst oproti 254 útokům v září). Byli zabiti tři lidé, 
dalších 19 utrpělo zranění. 326 útoků se stalo v Judsku a Samaří, 75 v Jeruzalémě a uvnitř tzv. Zelené 
linie. Z Gazy a ze Sinajského poloostrova nedošlo k žádnému útoku. Počty útoků v Judsku, Samaří  
a v Jeruzalémě podle typu: 258krát zápalná láhev, 60krát trubková bomba, 46krát palná zbraň, 
dvakrát útok automobilem, dvakrát útok nožem. Evidováno bylo 32 případů žhářství.

29. srpna Josefův hrob

Zdrojem tohoto přehledu jsou 
pravidelné zprávy vydávané 
organizacemi The Meir Amit 

Intelligence & Terrorism In-
formation Center (http://www.

terrorism-info.org.il/en/)  
a Israeli Security Agency  

(https://www.shabak.gov.
il – podle tohoto zdroje jsou 

zpracovány měsíční přehledy), 
případně další zpravodajské 

zdroje.

Připravuje: -lp-
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Výběr z hlavních událostí
9. srpna se izraelské síly v Náblusu 
pokusily zadržet hledaného pales-
tinského teroristu. Došlo  
k přestřelce trvající asi tři hodiny. 
Nakonec ji ukončila protitanková 
střela, která teroristu a jednoho 
jeho společníka zabila.
14. srpna kolem 1:30 v noci začal 
ozbrojený Palestinec střílet na au-
tobus a další vozidla poblíž parko-
viště u Davidovy věže v Jeruzalémě. 
Zranil devět lidí, z toho tři kriticky. 
Utekl směrem ke čtvrti Silwan, 
ale po šesti hodinách ho izraelské 
bezpečnostní síly zadržely.
Ve stejné době byl během operace 
izraelských sil v osadě Kafr Aqab 
severně od Jeruzaléma zastřelen 
Palestinec, který se pokusil jednoho 
z vojáků pobodat nožem.
18. srpna palestinští útočníci stří-
leli na pancéřovaný autobus, který 
vezl Izraelce k Josefově hrobce  
v Náblusu, kde se chtěli modlit. 
Autobus utrpěl poškození, žádný  
z cestujících nebyl zraněn.
K dalšímu útoku došlo i 20. srpna, 
kdy se na trase z Jeruzaléma do 
Arielu znovu stal terčem střelby 
pancéřovaný autobus plný cestují-
cích. Žádný nebyl zraněn, autobus 
dostal minimálně osm zásahů.
26. srpna Palestinci stříleli na 
izraelské vozidlo v osadě Šavej  
Šomron severozápadně od 
Náblusu. Střelba vozidlo poškodila, 
nikdo nebyl zraněn. Střelci byli po 
několika dnech zadrženi.
V noci 29. srpna se pět Izraelců 
rozhodlo, že se pojedou pomodlit  
k Josefově hrobce v Náblusu. Vydali 
se na cestu vlastním autem a bez 
koordinace s izraelskými bezpeč-
nostními silami. Na místě byli na-
padeni, útočníci na ně začali střílet 
a dva Izraelce zranili. Také zapálili 
jejich auto. Nakonec je zachránily 
izraelské síly a evakuovaly je zpět 
do Izraele k ošetření.
2. září palestinský útočník pobodal 
nožem izraelského vojáka na 

stanovišti u křižovatky Bajt Ejnun 
poblíž Kirjat Arba. Další přítomný 
voják Palestince zastřelil.
4. září odpoledne tři Palestinci 
stříleli na izraelský autobus  
s vojáky. K útoku došlo v severní 
části údolí Jordánu poblíž vesnice 
Beka’ot. Teroristé svým pick-upem 
zablokovali autobusu cestu. Poku-
sili se autobus zapálit a zároveň na 
něj stříleli. Vojáci palbu opětovali. 
Zraněno bylo pět vojáků a civilní ři-
dič autobusu. Teroristé se pokusili 
ujet, ale jejich pick-up vzplanul. 
Dva z útočníků utrpěli popáleniny 
a byli zadrženi, třetí utekl.
8. září izraelští policisté v centru 
Jaffy jižně od Tel Avivu zadrželi 
Palestince, který u nich vzbudil po-
dezření. Ukázalo se, že šlo o pales-
tinského teroristu z Náblusu, který 
v Izraeli pobýval ilegálně. V jeho 
zavazadle našli improvizovanou 
střelnou zbraň, zásobník s municí 
a dvě trubkové bomby naplněné 
hřebíky. Přiznal se, že plánoval 
teroristický útok v Tel Avivu.
Ve stejný den napadl na stanovišti 
izraelské armády poblíž vesnice 
Baytin severovýchodně od Ra-
malláhu palestinský útočník izrael-
ského vojáka kladivem a zranil ho. 
Další z přítomných vojáků útočníka 
zastřelil.
13. září se izraelští vojáci poblíž 
přechodu Džalameh severně od 
Džanínu pokusili zadržet dva 
podezřelé muže. Ukázalo se, že byli 
ozbrojeni automatickými zbraně-
mi, a začali na vojáky střílet. Při 
přestřelce byli zabiti oba teroristé, 
zemřel i jeden důstojník izraelské 
armády.

15. září došlo ke střelbě na budovu 
ješivy v osadě na Karmelu jihový-
chodně od Hebronu. Zranění utrpěl 
jeden izraelský civilista.
Ve stejný den se pod palbou ocitlo i 
stanoviště hraniční policie severo-
západně od Džanínu. Nikdo nebyl 
zraněn.

19. září došlo poblíž Hawwary 
jižně od Náblusu ke střelbě na 
izraelské vozidlo. Útočník na ně 
zahájil palbu ze svého automobilu. 
Při útoku nebyl nikdo zraněn.

Stejného dne poblíž Náblusu ne-
známý útočník střílel na izraelské 
vojáky, žádný z nich nebyl zraněn.

20. září byla poblíž svého domova 
v Holonu nalezena mrtvá žena. 
Ocelovou trubkou ji z „nacionali-
stických“ důvodů ubil Palestinec 
pracující na blízké stavbě. Palestin-
ský vrah dalšího dne spáchal v Tel 
Avivu sebevraždu.
22. září Palestinec ozbrojený no-
žem otevřel dveře auta stojícího na 
křižovatce Šilat a postříkal řidiče  
i ostatní cestující pepřovým spre-
jem. Přítomný pohraniční policista 
útočníka zastřelil.
27. září Palestinci zahájili palbu ze 
dvou jedoucích vozidel na izraelské 
vojáky poblíž Asira al-Shamaliya 
severně od Náblusu. Nedošlo  
k žádnému zranění.

28. září bylo střelbou poškoze-
no izraelské auto mezi osadami 
Adorim a Negohot. Nikdo nebyl 
zraněn.

2. října došlo ke dvěma útokům 
střelnou zbraní. První se stal poblíž 
osady Itamar v oblasti Náblusu, 
kde vojáci střežili demonstraci 
osadníků. Teroristé začali na vojá-
ky střílet a jednoho zranili.  
V druhém případě Palestinci os-
třelovali izraelský autobus a taxík 
na silnici mezi Bajt Furik a osadou 
Elon More východně od Náblusu. 
Při střelbě byl zraněn řidič taxi.

Rovněž 2. října mladá Palestinka 
z Náblusu, která šla navštívit svého 
bratra do vězení Rimon, během 
bezpečnostní kontroly zaútočila 
nůžkami na strážnou a zranila ji.
8. října během akce izraelské ar-
mády u křižovatky Šuafat severně 
od Jeruzaléma se přítomní vojáci 
ocitli pod palbou. Zemřela jedna 

vojačka, jeden voják byl kriticky 
zraněn.
11. října stříleli Palestinci  
z jedoucího auta na izraelské 
vojáky, kolem kterých projížděli. 
Jednoho vojáka zabili.
14. října dva teroristé ostřelovali 
osadu Bejt El. Zraněn byl jeden 
Izraelec. Izraelští vojáci střelbu 
opětovali. Jednoho z útočníků 
zastřelili, druhého zranili.
18. října útočníci stříleli na osadu 
Šaked v severním Samaří. Nikdo 
nebyl zraněn, došlo k poškození tří 
domů.
19. října poblíž Ma’ale Adumim 
Palestinec se zbraní začal střílet na 
přítomné civilní strážné. Ti palbu 
opětovali a zastřelili ho. Jeden ze 
strážných byl zraněn. Ukázalo se, 
že útočníkem byl terorista, který 
vykonal i útok 8. října u křižovatky 
Šuafat (viz výše).
22. října poblíž Francouzského 
vrchu (French Hill) v Jeruzalémě 
16letý Palestinec pobodal izrael-
ského chodce do zad a kriticky ho 
zranil. Izraelské bezpečnostní síly 
ho vzápětí dostihly. Při zatýkání 
ohrožoval nožem policistu a byl 
postřelen.
K většině útoků střelnou zbraní se 
přihlásila palestinská ozbrojená 
skupina Lví doupě (Lion’s Den). 
23. října byl jeden z jejích vedou-
cích představitelů zabit výbuchem 
motocyklu, kolem kterého prochá-
zel. Další akce zaměřené proti této 
teroristické skupině probíhaly  
i v následujících dnech – např. 24. 
října byla zničena jejich laboratoř 
na výrobu výbušnin v Náblusu, 
zabito bylo pět teroristů.
27. října palestinští útočníci 
zahájili palbu z jedoucího auta na 
stanoviště izraelské armády jižně 
od Náblusu. Vojáci střelbu opětova-
li a dva teroristy zastřelili.
29. října poblíž Kirjat Arba začal 
Palestinec střílet na otce a syna, 
kteří se vraceli z nákupu v místním 
palestinském obchodě. Otce zastře-
lil, syn byl zraněn, ale nakonec pře-
žil. Útočník střílel i na záchranku, 
která na místo dorazila, a kriticky 
zranil jednoho z mediků. Poté 
palestinského teroristu zastřelil 
příslušník bezpečnostních sil.
30. října palestinský řidič najel 
svým autem do skupiny izraelských 
vojáků na autobusové zastávce  
u křižovatky Nabi Musa u Jericha. 
Poté přejel na 9 km vzdálenou 
křižovatku Almog a znovu najel do 
skupiny vojáků. Přítomný policista 
ho zastřelil. Celkem zranil pět 
vojáků.

29. října Kirjat Arba Noa zastřelena 8. října
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Zasedání se zúčastnili zástupci všech 22 členských států 
s výjimkou Sýrie, vyloučené za brutální potlačení vlast-
ního obyvatelstva při nepokojích v roce 2011. Nicméně 

účast nebyla nijak oslnivá. Chyběl marocký král Mohammed 
VI., který vede s Alžírskem řadu sporů, nepřijel saúdský 
korunní princ Mohammed bin Salman ani vůdce Emirátů 
Mohammed bin Zajíd. Jejich absence podtrhla existenci vel-
kého slona uprostřed místnosti, o němž se nemluví: Abrahá-
movských dohod s Izraelem.

Když byly 15. září 2020 v Bílém domě podepsány dohody 
mezi Izraelem, Spojenými arabskými emiráty a Bahrajnem, 
znamenalo to do té doby nepředstavitelnou revoluci. Oba 
arabské státy, k nimž se později přidalo Maroko a Súdán, 
uznaly právo Izraele na existenci a otevřely cestu k navázání 
plných diplomatických styků a vysoce lukrativních obchod-
ních a ekonomických dohod. Navíc Saúdská Arábie, Oman  
a Katar ušly také velký kus cesty k normalizaci obchodních 
a bezpečnostních vztahů s Izraelem. 

Při podpisu těchto dohod žádný arabský stát neodvolal 
svou podporu palestinských aspirací. Všichni však svým 
postojem dali najevo, že už nepovažují vyřešení izraelsko-

-palestinského sporu za základní podmínku a zvolili prag-
matický přístup, který jim umožní užívat výhod spolupráce 
s Izraelem v řadě oblastí, v neposlední řadě při společné 
obraně proti íránským ambicím v regionu.

Ostatní členové Arabské ligy tento přístup zjevně nesdí-
lejí. Hostitel, alžírský prezident Tebboune, prohlásil: „Naší 
první a hlavní kauzou, matkou všech kauz, je palestinská 
otázka, která bude v centru našeho jednání a naší hlavní 
prioritou“. Ve skutečnosti se však o pokroku v této otázce 
nediskutovalo a členové ani nereflektovali rozdělení, které 
mezi nimi nastalo v otázce normalizace vztahů s Izraelem. 
Konference udržovala chabou rovnováhu tím, že se těžkým 
tématům prostě vyhýbala. V závěrečné deklaraci vyjádři-
la plnou podporu zřízení nezávislého palestinského státu  
v tzv. „hranicích z roku 1967“ (ve skutečnosti se jedná o linii 
příměří z roku 1949, která nikdy nebyla za hranici považo-
vána). 

V souladu se svou dobře zavedenou praxí se tedy Liga 
zcela vyhnula do očí bijící anomálii spočívající v diskre-

Liga arabských států je regionální organizací arab-
ských států. Vznikla v březnu 1945 v Káhiře a původ-
ně zahrnovala sedm arabských států (Egypt, Irák, 
Jemen, Jordánsko, Libanon, Saúdská Arábie, Sýrie). 

Organizace měla za úkol zajistit a koordinovat 
spolupráci svých členů v oblastech politiky, eko-
nomiky a kultury, v roce 1950 přibyla i spolupráce  
v oblasti kolektivní bezpečnosti, členství v organiza-
ci tak zavazuje arabské státy k nepoužití síly proti 
dalšímu členskému státu. Postupným vstupem no-
vých členů stoupl celkový počet na 22, a to včetně 
Palestinské samosprávy. 

ARABSKÁ LIGA BALANCUJE
NEVILLE TELLER

Počátkem listopadu se konalo první zasedání Arabské ligy po třech letech. Za místo setkání bylo 
zvoleno Alžírsko na památku zahájení války za nezávislost na Francii, která začala 1. 11. 1954.
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panci mezi podporou tzv. dvoustátního řešení a podporou 
„palestinské věci“. To druhé totiž znamená zřízení suverénní 
Palestiny „od řeky k moři“, tedy na území zahrnujícím celý 
Izrael. Dvoustátní řešení naproti tomu vyžaduje uznání 
suverénního Izraele na části území, které Palestinci považu-
jí za své. Každý palestinský vůdce, který by podepsal dvou-
státní řešení, by musel být považován za zrádce palestinské 
věci.

Dalším delikátním tématem byly vztahy arabských zemí 
k Rusku ve světle invaze na Ukrajinu. Ani tady nezaujala 
Liga žádné jasné stanovisko. Tuniský prezident Kais Saied 
pouze konstatoval, že válka „vyostřila potravinovou a ener-
getickou krizi“. Arabský svět s podporou Ukrajiny značně 
váhá. V Radě bezpečnosti OSN se Spojené arabské emiráty 
při hlasování o první rezoluci 25. února zdržely. Arabská 
liga vzápětí vydala prohlášení, v němž ruskou invazi neod-
soudila a Ukrajině prakticky žádnou pomoc nenabídla.

Je zřejmé, že arabské státy si chtěly ponechat dveře 
otevřené a s Moskvou si to nerozházet. Teprve tlak Zápa-
du, zejména Spojených států, je přiměl změnit postoj, takže 
při hlasování Valného shromáždění, které 2. března ruskou 
agresi velkou většinou odsoudilo, už hlasovaly arabské 
země spolu s většinou. 

Na své konferenci se však arabští vůdci otázkami práva  
a bezpráví v souvislosti s válkou na Ukrajině vůbec nezabý-
vali a v závěrečné deklaraci se o válce vůbec nezmiňují. 

Dá se říci, že Arabská liga povýšila balancování na ostří 
nože na druh umění.

Autor je blízkovýchodní korespondent Eurasia Review. 
Převzato z Jerusalem Post. Přel.: -mk-

Summit 22členné Ligy arabských států se letos 
koná v Alžírsku. I když liga nadále podporuje 
palestinskou věc, mnoho členů normalizovalo 
vztahy s Izraelem.

ČESKÁ REPUBLIKA  
PODPOŘILA IZRAEL V OSN
Česká diplomacie se zase jednou rozhodně 
postavila proti antiizraelským aktivitám na 
půdě OSN. V listopadu hlasovala proti návrhu 
rezoluce, kterou projednával Čtvrtý výbor 
VS OSN, známý také jako Zvláštní politický  
a dekolonizační výbor.

Rezoluce nazvaná „Izraelské praktiky ovlivňující lid-
ská práva palestinského lidu na okupovaném pales-
tinském území včetně východního Jeruzaléma“ je 

součástí každoročního rituálu, kdy OSN odhlasuje plejá-
du rezolucí namířených výhradně proti Izraeli. Tentokrát 
předkladatelé (Kuba a Namibie) jednající jménem Pales-
tinců doplnili do návrhu nový osten: nový odstavec vyzývá 
Mezinárodní soudní dvůr (ICJ), aby „urychleně vydal po-
radní stanovisko“ k otázkám jaké právní důsledky vyplýva-
jí z „pokračující okupace, osidlování a anexe palestinského 
území“. 

Jde o další krok v právní válce proti Izraeli, jejíž pod-
něcovatelé se snaží využít Mezinárodního soudního dvora  
k prohlášení tzv. „izraelské okupace“ za protiprávní. Přije-
tím takového stanoviska by OSN negovala vlastní předcho-
zí rámec pro řešení izraelsko-palestinského konfliktu, kte-
rý je založen na dohodě dosažené jednáním mezi oběma 
stranami. Namísto toho by Izrael byl vyzýván, aby okamži-
tě a bezpodmínečně ukončil svou „nezákonnou okupaci“ 
palestinských oblastí včetně východního Jeruzaléma. 

Takové poradní stanovisko by mohlo dále ovlivnit pro-
bíhající vyšetřování Mezinárodního trestního soudu (ICC) 
týkající se domnělého porušování mezinárodního práva, 
včetně válečných zločinů, spáchaných v palestinských ob-
lastech. 

Izraelský velvyslanec u OSN Gilad Erdan řekl, že „jedi-
ným cílem rezoluce je démonizovat Izrael a zbavit Pales-
tince odpovědnosti“. Podle něj takové rezoluce „ničí ýja-
koukoli naději na řešení“ a dávají Palestincům „dokonalou 
výmluvu, aby dále bojkotovali jednání“.

Pro rezoluci hlasovalo 98 zemí, 17 bylo proti a 52 se 
zdrželo. Proti hlasovaly Austrálie, Kanada, Česká republi-
ka, Itálie, Německo, Rakousko, Spojené státy a několik ti-
chomořských ostrovních států. Český zástupce na twitteru 
napsal: „ČR dnes hlasuje proti jednostranné rezoluci OSN 
o „izraelských praktikách“. Nikdy nepřipustíme popírání 
židovských vazeb k Chrámové hoře. Rovněž dáváme před-
nost dialogu obou stran před jednostranným zasahováním 
Mezinárodního soudního dvora do blízkovýchodního mí-
rového procesu.“

Českou pozici avizoval na zasedání zahraniční-
ho výboru Poslanecké sněmovny náměstek mini-
stra zahraničí Jiří Kozák (ODS), který řekl: „Naše 
pozice je dlouhodobě konzistentní, předvídatelná, trans-
parentní.“ Ministr zahraničí Jan Lipavský (Piráti) čelil letos  
v parlamentu kritice za to, že ČR se nepostavila za Izrael 
při květnovém hlasování o zprávě zvláštní komise Rady 
OSN pro lidská práva, přestože o rok dříve byla proti sa-

pokračování na str. 13
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Antisemitismus je v OSN stejně běžný jako mlčení této organizace k porušování 
lidských práv jinde ve světě, avšak málokdy byl tak zjevný jako 27. října, kdy 
se na zasedání Valného shromáždění projednávala zpráva zvláštní Vyšetřovací 
komise o Izraeli. 

Tato Komise byla ustanovena v květnu 2021, krát-
ce po masivních raketových útocích Hamásu na 
izraelské civilisty, Radou OSN pro lidská práva 

na žádost Organizace islámských států. Pro hlasovaly 
dále státy jako Čína, Libye, Rusko, Somálsko, Súdán 
nebo Venezuela. Ze západních zemí ji nepodpořila ani 
jedna. Za členy této vyšetřovací komise byli jmenováni 
lidé, jimž prokazatelně chybí objektivita, nestrannost  
a nezávislost, jak je vyžadují pravidla OSN. Vede-
ním komise byla pověřena Jihoafričanka Navi Pillay  
a dalšími členy Miloon Kothari z Indie a Chris Sidoti 
z Austrálie, vesměs extrémní protiizraelští aktivisté. 
(Podrobně jsme se vznikem Komise zabývali ve Slově 
z Jeruzaléma č. 1/2022, str.10-12.)

Následovaly veřejné skandály. Sidoti se vysmíval 
obviněním z antisemitismu, Kothari obvinil „židov-
skou lobby“, že ovládá sociální média, a zpochybnil 
členství Izraele v OSN. Pillayová přitom oba bezostyš-
ně hájila. 

Oficiálním úkolem „vyšetřování“ je zkoumat 
„všechny základní příčiny opakujícího se napětí, nesta-
bility a prodlužování konfliktu, včetně systematické 
diskriminace a represe“. Navzdory tomu v první zprá-
vě o práci komise bylo oznámeno, že se bude zabývat 
pouze porušováním lidských práv Palestinců. Zpráva 
v závěru uvádí doporučení určená Izraeli, OSN a člen-
ským státům a prokurátorovi Mezinárodního trestní-
ho soudu, ale ani jedno doporučení Palestincům. Ve 

zprávě není ani zmínka o teroru, není zmíněn Hamás 
ani Palestinský džihád. Stručně řečeno, je to fraška 
tvářící se jako právní dokument.

Na jednání 27. října vyšetřovatelé názorně před-
vedli, proč mezi jejich největšími příznivci jsou nej-
horší režimy porušující lidská práva, a jak je systém 
OSN zneužíván pro antisemitskou agendu. Při projed-
návání vyjádřili svou nadšenou podporu například 
tito zástupci:

Írán, který se právě v této době dopouští bru-
tálního potlačování demonstrací vlastní občanské 
společnosti, se dialogu na Valném shromáždění 
zúčastnil tímto příspěvkem:

„Islámská republika Írán vyjadřuje podporu práci 
Vyšetřovací komise… Brutální izraelský režim se uchý-
lil k novému zákonu, aby mařil práci Komise a její spo-
lupráci s občanskou společností. Paní Pillayová, jak je 
podle vašeho názoru kriticky důležitá role občanské 
společnosti při řešení palestinské otázky?“

Írán tak všem demonstroval, jaká je skutečná po-
vaha tohoto řečnického cvičení: cynická politická hra.

Zástupce Sýrie, která vraždí vlastní obyvatelstvo 
zbraněmi hromadného ničení, řekl členům Komise:

„Chtěl bych poděkovat předsedkyni a členům Ko-
mise. Plně podporujeme váš mandát, vaše úsilí a vaši 
zprávu. To, co ve své zprávě zmiňujete, neshledáváme 
nijak zvláštním. Jsou to běžné důsledky okupace trva-
jící od roku 1948.“

LŽI A NESKRÝVANÝ  
ANTISEMITISMUS    Anne Bayefsky
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Sýrie tedy všem připomněla skutečnou základní 
příčinu konfliktu, totiž arabské odmítání práva Židů 
na sebeurčení. 

V dalším průběhu jednání došlo k pozoruhodným 
událostem. 

Velvyslanec Izraele Gilad Erdan zprávu kritizoval, 
poukázal na zaujatost jejích autorů a představil sku-
tečné oběti palestinského teroru, dehumanizované 
zněním zprávy. Tito lidé byli fyzicky přítomni v sále 
za ním.

Předsedající José Blanco z Dominikánské republi-
ky po jeho projevu nepokračoval jako obvykle vyzvá-
ním dalšího řečníka, nýbrž řekl:

„Dříve, než budeme pokračovat, chtěl bych izrael-
ské delegaci připomenout, aby se držela textu doku-
mentu a vyhnula se osobním útokům a provokacím 
vůči členům Komise.“

Taková výtka předsedajícího velvyslanci kterého-
koli státu je bezprecedentní. O chvíli později se stejné-
ho zacházení dostalo českému zástupci. 

Miroslav Klíma řekl: 
„Byli jsme šokováni, když v nedávném rozhovoru 

jeden z členů Komise použil výrazy jako „židovská 
lobby“ a zpochybnil členství Izraele v OSN. Rozhodně 
odmítáme jakoukoli formu antisemitismu. Takové po-
známky přispívají k polarizaci situace a ohrožují nezá-
vislost lidskoprávních mechanismů OSN.“ 

Na to předsedající reagoval slovy: „Připomínám 
všem delegacím, abychom se soustředili na předlo-
ženou zprávu a vyhnuli se osobním útokům na členy 
Komise.“

Toto nejsou nějaké triviální procedurální detaily. 
Šlo o nehorázné úsilí vedení Valného shromáždění 

umlčet hlasy členských států, které se vymezily pro-
ti antisemitismu, navíc vycházejícímu ze zdrojů OSN. 
Aparát OSN se rozhodl, že Kothari a jeho groteskní 
antisemitismus si zaslouží ochranu a že se provinili 
zástupci Izraele a České republiky, kteří se proti anti-
semitismu ohradili.

Pravidla OSN vyžadují nestrannost, objektivitu, 
nezávislost a osobní integritu, a tudíž jsou z definice 
osobní povahy. Osobní integrita nemůže být neosobní. 
Autoři zprávy nemohou být imunní před flagrantním 
porušováním procesních pravidel. Právě jejich zauja-
tost zásadním způsobem zpochybňuje věrohodnost 
jejich zprávy.

Teprve nedávno zřízená „vyšetřovací komise“ už 
stačila zanechat ošklivou skvrnu na OSN. Její tvůrci 
jsou rozhodnuti démonizovat a delegitimizovat Izra-
el a zpochybnit právo židovského národa na sebeu-
rčení, což jsou všechno znaky moderního antisemi-
tismu. 

Profesorka Anne Bayefsky je ředitelkou  
Touro Institute on Human Rights and the Holocaust  

a předsedkyní Human Rights Voices.  
Tento článek je výtah z rozsáhlejší studie,  

která je k dispozici zde:
https://jcpa.org/lies-and-unapologetic-antisemitism-

-from-the-un-commission-of-inquiry/

Zdroj: www.jcpa.org,  
překlad a výběr: Mojmír Kallus

Tisková konference Nezávislé  
mezinárodní vyšetřovací komise OSN 
po předložení jejich první zprávy  
Valnému shromáždění, 27. října 2022.  
(UN Photo/Mark Garten)
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DOSTANE 
ZEMAN  
DÁREK?
ÚVAHY O PŘESUNU ČESKÉ 
AMBASÁDY DO JERUZALÉMA 

V poslední době se v českém tisku 
objevily spekulace, že by prezi-
dent Zeman mohl před koncem 

svého mandátu prosadit, aby česká vlá-
da rozhodla o přesunutí velvyslanectví 
v Izraeli do Jeruzaléma. „Asi přesvědčím 
pana premiéra Fialu, že bychom někdy  
v lednu nebo v únoru přesunuli ambasá-
du z Tel Avivu do Jeruzaléma. A pokud se 
tak stane, tak to bude nejkrásnější dárek 
na rozloučenou, který budu moci dostat,“ 
řekl Zeman v rozhovoru pro Press klub 
Frekvence 1. 

Podle zdrojů Lidových novin premiér 
ponechal Zemanův výrok prozatím bez 
komentáře a jeho bezpečnostně politický 
poradce Tomáš Pojar, který sloužil jako 
velvyslanec v Izraeli, sdělil, že k žádnému 
rozhodnutí zatím nedošlo. Nicméně exi-
stují úvahy, že „okno“ k provedení tohoto 
kroku by mohlo nastat v prvním čtvrtletí 

JAK HLAS AMERIKY PODIVNĚ INFORMUJE  

O ANTISEMITSKÉ KOMISI OSN
Lisa Schlein ve svých reportážích pro Hlas Ameriky  
o antiizraelsky zaměřené Vyšetřovací komisi OSN předkládá 
posluchačům značně selektivní obraz. Zcela vytěsňuje 
skandály zpochybňující věrohodnost tohoto orgánu a jeho 
aktivity prezentuje neúplně. 

V průběhu roku se členové 
„vyšetřovací komise“ (více 
na str. 10) vyznamenali 

zjevně antisemitskými výroky. 
Miloon Kothari tvrdil, že „židov-
ská lobby“ ovládá sociální mé-
dia, zatímco Chris Sidoti označil 
židovské nevládní organizace za 
jednající na povel izraelské vlády. 
Předsedkyně Navi Pillay je zase 
známá svými předem danými zá-
věry o otázkách, které má teprve 
vyšetřovat. Je známo, že podporu-
je sankce proti Izraeli, jejž považu-
je za stát apartheidu. 

Posluchači Hlasu Ameriky se 
však nic z toho nedovědí. Nejenže 
Lisa Schlein o žádných skandálech 
neinformuje, ale z jejích příspěvků 
se nedá ani poznat, jaký byl obsah 
veřejných slyšení o zprávě komise. 
Pro ilustraci, komise představila 
plénu například teroristu Ubaie 
al-Aboudiho, který se zúčastnil 
neúspěšného pokusu o dvojí sebe-
vražedný bombový atentát. Tento 
člověk hovořil o „právu na život“. 
Jediná zmínka, která by mohla na-
povědět, že jednání doprovázela 
kontroverze, spočívala v blíže ne-
komentovaném, parafrázovaném 
vyjádření izraelských představi-
telů, kteří představení kritizovali 
jako „vykonstruovaný proces“. 

Zato citovala vyjádření představi-
telů Komise, že „veškerá obvinění 
jsou zcela falešná“, aniž by bylo 
zřejmé, z čeho jsou vlastně obvi-
ňováni. 

Přitom Kothariho antisemit-
ské výroky vzbudily lavinu od-
souzení diplomatů z řady zemí. 
Kritizovali ho i někteří představi-
telé OSN, jako např. zvláštní zpra-
vodajka OSN pro náboženskou 
svobodu Nazila Ghanea, před-
seda Rady OSN pro lidská práva 
Federico Villegas nebo komisař 
EU pro rozšíření Olivér Várhe-
lyi. Nedá se tedy říci, že by šlo  
o bezvýznamnou aférku. 

Selektivní přístup k informová-
ní o Komisi ilustruje také způsob, 
jakým Hlas Ameriky informoval 
o prezentaci jejích dvou zpráv. 
Zatímco v červnu Schleinová 
píše, že „mnozí členové rady vy-
jádřili souhlas se zprávou“ (což 
vzhledem ke složení Rady není 
překvapivé), vůbec se nezmiňuje  
o řadě kritických příspěvků při 
projednávání druhé zprávy v říjnu. 

Hlas Ameriky ve svých zása-
dách uvádí, že jeho zaměstnanci se 
musí řídit zásadou „komplexního, 
spolehlivého a nestranného popi-
su událostí“. V případě informování  
o Vyšetřovací komisi tyto zásady 
zjevně nebyly respektovány.

Zdroj: www.camera.org;  
přel.: -mk-

 

Člen vyšetřovací komi-
se OSN Miloon Kothari, 
který obvinil „židov-
skou lobby“ z kontroly 
sociálních médií.

VÁNOČNÍ TIP

DARUJTE  
PŘEDPLATNÉ ČASOPISU  
SLOVO Z JERUZALÉMA

I ANDĚLÉ ČTOU SLOVO...

objednávejte na adrese:  
info@icej.cz
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tedy zřízení Českého domu v Jeruzalé-
mě, jsme již učinili. A umím si představit  
i přesun velvyslanectví. Toto rozhodnutí je 
ale primárně v rukou vlády, rád bych s ní  
o tom v případě zvolení jednal,“ řekl prezi-
dentský kandidát a odborový předák Josef 
Středula.

O poznání zdrženlivější postoj zastává 
generál Petr Pavel, který by to řešil v kon-
textu, společně se spojenci. „Když se jich 
rozhodne své ambasády přesunout více, 
dává to smysl. Pokud bychom měli být vý-
jimkou, tak by to mohlo přinést administ-
rativní komplikace,“ sdělil serveru Lidovky.
cz.

Podobně se vyjádřila i Danuše Neru-
dová, která rovněž razí společný evropský 
postup. „V Jeruzalémě byla zřízena poboč-
ka ambasády, která je v danou chvíli dosta-
čující,“ uvedla.

Mojmír Kallus,  
s použitím materiálů z Lidových novin

motnému vzniku této komise jako dalšího zbytečného orgánu  
s neomezeným mandátem a rozpočtem, jehož jediným předem 
definovaným cílem je kritizovat Izrael. 

Uvedená rezoluce projednaná výborem bude ještě předložena 
plénu Valného shromáždění ke konečnému schválení v hlasování 
plánovaném na konec listopadu, jehož součástí bude řada dalších 
protiizraelských rezolucí. 

Mimo jiné se bude hlasovat o prodloužení mandátu dvou sa-
mostatných organizací OSN, které vznikly v roce 1975 v souvis-
losti s rezolucí, že „sionismus je rasismus“. Tato ostudná rezoluce 
byla v roce 1991 zrušena, ale infrastruktura spolu s ní zřízená 
existuje dodnes. Jedná se o Výbor pro výkon nezadatelných práv 
palestinského lidu a Oddělení pro palestinská práva při sekreta-

riátu OSN. Žádný jiný národ na světě se netěší existenci takových 
orgánů, jejichž jedinou náplní je šířit protiizraelskou a antisemit-
skou propagandu za peníze členských států OSN. Je paradoxní, 
že tyto struktury přežily dobu svého vzniku, umožněnou aliancí 
Sovětského svazu a komunistického bloku s arabskými zeměmi. 
SSSR dnes neexistuje, arabské státy uzavírají s Izraelem mírové 
dohody, ale hlasování odpovídá stále vzorcům starým padesát 
let. Podpora pro tyto automatickou většinou schvalované rezolu-
ce sice vytrvale klesá (ze 115 zemí, které podpořily návrh v roce 
2011, na 91 v roce 2020), nicméně lze předpokládat, že mandát 
bude prodloužen i letos. Nezbývá než sledovat, jak bude v těchto 
případech hlasovat český zástupce. 

Mojmír Kallus;  
zdroje: OSN, Lidové noviny, Times of Israel

příštího roku, kdy už Česko nebude před-
sedat EU a prezident Zeman ještě bude  
v úřadě. 

Zatím žádný členský stát EU s ambasá-
dou nepohnul, protože proti tomu existuje 
silný tlak Unie, která se odvolává na tzv. 
společnou pozici, jež považuje Jeruzalém 
za budoucí hlavní město obou států, tj. Stá-
tu Izrael a budoucího Státu Palestina. EU 
je tedy stále v zajetí chiméry dvou států, 
kterou už nikdo z aktérů nebere vážně, jen 
se to málokdo odvažuje říct nahlas. Česko, 
Slovensko a Maďarsko zatím učinily něko-
lik symbolických kroků v podobě zřízení 
kulturních institucí v Jeruzalémě. Česká 
republika navíc otevřela v Jeruzalémě ofi-
ciální pobočku velvyslanectví obsazenou 
diplomatem. Splnily se tak první dva body 
z tříbodového plánu, který prezident Ze-
man oznámil – tím posledním má být fak-
tické přestěhování sídla velvyslance.

Je zřejmé, že v době českého předsed-
nictví v Radě EU, kdy naše země hraje úlo-
hu moderátora, by bylo politicky neprů-
chodné učinit krok, který by vybočoval z 
rámce společné pozice. Nicméně od ledna 
budou karty rozdány jinak a prezident Ze-
man by se mohl svého „dárku na rozlou-
čenou“ dočkat. V této souvislosti je třeba 
konstatovat, že bez ohledu na to, co si kdo 
o Miloši Zemanovi a výkonu jeho funkce 
myslí, ve vztahu k Izraeli zachovává po ce-
lou svou kariéru vzácnou konzistentnost.

Spekulace přiživuje také aktuální ener-
getická krize, protože v honbě za náhradou 
ruských dodávek plynu získává Izrael jako 
jeho dodavatel v Evropě významné posta-
vení. V létě navštívila Izrael předsedkyně 
Evropské komise Ursula von der Layenová, 
aby jednala právě o dodávkách izraelské-
ho plynu do Evropy. „Každé symbolické 
gesto se počítá,“ sdělil serveru Lidovky.cz 
vysoce postavený diplomat s tím, že „kdo 
dřív přijde, ten plyn bere“. 

Přesunu by mohla nahrát i mezinárodní 
situace. Ochotu k tomuto kroku už nazna-

čilo Spojené království. Bývalá premiérka 
Liz Trussová koncem září informovala iz-
raelského premiéra o „přezkoumání sou-
časného umístění“ budovy a její nástupce 
Rishi Sunak v této trajektorii pokračuje.  
O přemístění ambasády veřejně mluví také 
nová italská premiérka Giorgia Meloniová. 
V kuloárech se hovoří také o chystaném 
společném kroku několika afrických států. 
Není proto vyloučeno, že by se už v příš-
tím roce mohl rozšířit počet států, které 
uznávají Jeruzalém za hlavní město Iz-
raele a mají tam svá velvyslanectví. Dnes 
je to vedle USA jen Guatemala, Honduras  
a Kosovo.

Z domácích politiků se pro přesun am-
basády vyjádřil místopředseda ODS a eu-
roposlanec Alexandr Vondra, jehož postoj 
k Jeruzalému podle něho odráží názor celé 
ODS. Na postoj některých prezidentských 
kandidátů se ptaly Lidové noviny, cituji:

„Česká politika je dlouhodobě proizrael-
ská, je to náš klíčový spojenec. První krok, 

Prezident Isaac Herzog udělil svému českému protějšku Miloši Zemanovi  
11. července 2022 v Praze čestnou medaili izraelského prezidenta.

dokončení ze str. 9

I ANDĚLÉ ČTOU SLOVO...

objednávejte na adrese:  
info@icej.cz

( foto Chaim Zach/GPO)
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V posledních letech jsme ve světě 
svědky pozoruhodného duchovní-
ho pohybu. Počet křesťanů v zemích 

tzv. třetího světa roste závratným tempem, 
nejrychleji ze všech zemí v Íránu. Součas-
ně dochází ke krutému pronásledování 
křesťanů, které v některých oblastech roz-
padajících se států Blízkého východu dosa-
huje rozměrů genocidy. Uprostřed tohoto 
chaosu se stále jasněji rýsuje jeden pevný 
bod: Izrael je nejen stabilní demokracií  
s vládou práva a prosperující ekonomikou. 
Je to také země, která dokázala vstřebat 
miliony imigrantů z celého světa, ubrá-
nit se všem vojenským a teroristickým 
útokům, a přitom ještě proměnit poušť  
v kvetoucí zahradu. Izraelské vynálezy 
jsou požehnáním doslova celém světu.  
A je to jediná země na Blízkém východě, 
kde křesťanů neubývá. 

Obnova Izraele v historické domovině 
židovského lidu je bezprecedentní událost 
a v mnoha aspektech doslova odpovídá 
proroctvím Starého zákona. Stát Izrael 

není duchovně vykoupen, ale rozumíme 
tomu, že toto dílo obnovy je Boží iniciativa 
a že ji Bůh dovede do cíle, tak jak před sta-
letími oznámil prorokům. 

Duchovní krajina Izraele se skuteč-
ně proměňuje. S tím, jak se těžiště ži-
dovské komunity přesouvá z diaspory 
do země otců, nastává posun ve vní-
mání smyslu židovství. Židé už nejsou 
pronásledovanou menšinou, honěnou  
z jedné země do druhé: mají poprvé po 
tisíciletích prostor svobodně uvažovat  
o tom, kým chtějí být. Na rozdíl od mno-
ha západních zemí je v Izraeli zřetelný 
pohyb směrem od zdiskreditovaných 
levicových ideologií k takovému vidění 
světa, ve kterém je místo pro duchovní 
hodnoty. Poprvé od doby první církve, 
která byla tvořena vesměs židovskými 
věřícími, se v Izraeli i jinde ve světě šíří 
autentické židokřesťanské projevy víry: 
židovská identita a víra v Ježíše jako 
Mesiáše po dvou tisících letech jsou 
opět slučitelné.

ZVEME VÁS NA DRUHOU  
KONFERENCI ICEJ CONNECTION
Česká a slovenská pobočka ICEJ vás srdečně zve na druhý ročník křesťanské konference ICEJ Connection, která se 
bude konat na česko-slovensko-polském pomezí v Českém Těšíně ve dnech 16.-18. února 2023. Je naším přáním, 
aby se česká, slovenská a polská církev dozvídala z první ruky o velkých věcech, které Bůh dělá ve světě, a zvláště 
v Izraeli a na Blízkém východě, a aby se také do tohoto díla aktivně zapojila. Navazujeme přitom na první ročník, 
který se konal na podzim 2021 a setkal se s velkým zájmem věřících. 

Peter  
Tsukahira 

je spoluzakladatel mesiánského sboru na 
Karmelu v Izraeli (Kehilat HaCarmel). Po-
chází se Spojených států, kde vystudoval 
biblickou školu Christ for the Nations v 
Texasu a univerzitu Tufts ve státě Massa-
chusetts. V Izraeli žije řadu desetiletí  
a od roku 2000 vede biblickou školu 
Mount Carmel School of Ministry, jejímž 
hlavním cílem je budovat silné vztahy 
mezi věřícími v Izraeli a národech. Peter 
je výrazný učitel a mezinárodní řečník 
a autor mnoha knih, které pomáhají 
pochopit Boží srdce pro Izrael a charakter 
Božího království. 

Henryk 
Wieja

je zakladatel a předseda představen-
stva Life and Mission Ministry  
a vedoucí křesťanské komunity Life 
and Mission. Henryk je povoláním 
lékař a zakladatel Centra preventivní 
medicíny a komplexní péče v polském 
Ustroni. Přednáší na školeních  
a seminářích na téma duchovního růs-
tu, zdraví, manželského a rodinného 
poradenství a účinné pomoci v krizi. Je 
autorem řady knih.

ŘEČNÍCI NA KONFERENCI ICEJ CONNECTION 

Mojmír 
Kallus

 přijal Ježíše jako svého Spasitele a Pána 
ve sboru ČCE, pozdějším Křesťanském 
společenství Praha.  
Vystudoval matematiku na Karlově uni-
verzitě a později pracoval jako tlumočník 
a překladatel. V roce 1994 založil českou 
kancelář ICEJ v České republice,  
první v bývalém komunistickém bloku. Je 
členem mezinárodní Asociace ICEJ  
a od roku 2017 slouží jako viceprezident 
pro mezinárodní věci v centrále ICEJ  
v Jeruzalémě. Je ženatý s Lucií a mají 
spolu dceru Matyldu.
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Proč Connection?
Toto cizí slovo má mnoho možných překla-
dů: spojení, propojení, napojení, zapojení 
atd. Naší motivací je zprostředkovat spo-
jení s Božím dílem v Izraeli a okolí, a také 
mezi křesťany navzájem, protože téma 
Izraele má schopnost spojovat. Konferen-
ce je otevřena křesťanům všech vyznání  
a denominací. 

Spojení má ještě jednu důležitou di-
menzi: na konferenci budete mít příle-
žitost poznat židovské a arabské věřící, 
kteří spolu slouží v jednotě Ducha, do-
svědčující slova apoštola Pavla, že Ježíš 
svým dílem smíření „z těch dvou, z žida  
i pohana, stvořil jednoho nového člověka, 
a tak nastolil pokoj.“ (Ef 2:15) Dílo smí-
ření, které Pán mezi nim koná, je svědec-
tvím o Boží milosti a velkou nadějí pro 
celý Blízký východ. Uslyšíte o rychlých 
změnách zejména v nejmladší genera-
ci, kde věřící Židé a Arabové nacházejí 
cestu k sobě ve společných modlitbách  
a chválách. 

Hlavní hosté přijedou z Izraele: Peter 
Tsukahira je významný biblický učitel  
a spoluzakladatel jednoho z nejzajímavěj-
ších mesiánských sborů v Izraeli, Kehilat 
HaCarmel. S ním bude slovem a hlavně 
chválami sloužit Šílo Ben Hod, jehož už 
znají ti, kdo se zúčastnili prvního ročníku 
konference. Spolu s ním přijede arabský 
hudebník, jehož identitu musíme chránit. 
Dále vystoupí lékař a vedoucí křesťanské 
nadace Život a misie z polského Ustroně 
Henryk Wieja, viceprezident ICEJ a vedou-
cí české pobočky ICEJ Mojmír Kallus a ka-
zatelé ze Slezska a ze Slovenska. 

Jsme přesvědčeni, že obnova Izraele 
si od nás žádá odpověď. Bůh nechce, aby-
chom pouze přihlíželi, nýbrž očekává, že 
se budeme tohoto díla aktivně účastnit. 
Modlitbou, účastí v projektech i aktivním 
postojem na podporu židovského lidu  
a proti antisemitismu. Na konferenci se 
dozvíte o možnostech, jak se můžete prak-
ticky zapojit. 

ICEJ

Šílo  
ben Hod 

se narodil v Jeruzalémě v rodině Židů 
věřících v Ježíše jako Mesiáše. Od raného 
věku se věnuje hudbě, hraje na klávesy  
a na kytaru a od 15 let skládá písně a vede 
chvály. V roce 2022 založil spolu s dalšími 
hudebníky formaci Solu Israel.

Základy Solu byly položeny ve službě 
domu modliteb, kde se teenageři lační po 
Bohu začali každý týden setkávat  
k modlitbám a chválám. Z těchto setkání 
vyrostla nová služba vycházející z Izraele 
a mířící k národům. Solu je hebrejské slo-
vo, které znamená „stavět“ a je použito  
v Bibli ve smyslu „budujte silnici a při-
pravte cestu Páně“. 

Křesťanská konference o Izraeli a současném Božím díle na Blízkém  
východě určená věřícím všech denominací z České republiky,  
Slovenska a Polska.
Náš cíl:

- navázat spojení mezi Božím lidem ve střední Evropě a na Blízkém východě
- propojit věřící všech denominací s Izraelem
- ukázat na dílo smíření spojující Židy a křesťany, a zvláště Židy a Araby
- osvětlit spojení mezi biblickými proroctvími a realitou dnešního Izraele 
- povzbudit křesťany k zapojení se do Božího díla obnovy Izraele 

I N S P I R A C E

ČERVENÁ STUHA 
Z TEREZÍNA
Recenze

V roce 2011 vydal Portál út-
lou knížku Anniky Tetzne-
rové „Červená stuha – Tere-

zínské ghetto očima dítěte“. Dětské 
i dospělé čtenáře jistě zaujmou 
vzpomínky pražské rodačky, po 
válce izraelské občanky, doprová-
zené jejími dětsky stylizovanými 
ilustracemi. Protože si – naštěstí – 
pro útlý věk nepamatovala nic ze 
svobody, vnímala život v Terezíně 
jako svůj domov – sice neustále 
plný strachu, hladu i smutku, který 
vídala v očích svých milých (přežil 
krom ní jen její starší bratr, nikdy 
se s ním ale už nesetkala), přitom 
ale ozvláštňovaný a zdobrodruž-
ňovaný dětskou fantazií i podpůr-
ným přátelstvím, jímž se jako ta 
červená stuha (kterou jí maminka 
svázala vlásky o tajném Pesachu) 
vine heslo: "Společně to dokážem!“ 
Žel proti nacistické hydře nedoká-
zali nic. Proto pohádkově laděný 
příběh nekončí odpovídajícím ha-
ppyendem, nýbrž transportem ro-
diny i přátel na východ.

Knížka má jedinou vadu, ni-
koli však vinou samotné Anniky 
Tetznerové, nýbrž překladatelů 
nebo korektora, díky nimž je au-
torka v českém překladu podle 
nové, češtinu hanobící módy uvá-
děna jako „Tetzner“, ačkoli v praž-
ské matrice bylo její (ač možná jiné, 
dívčí) příjmení nepochybně zapsá-
no v podobě přechýlené...

Ivana Kultová

V roce 2021 Šílo ben Hod se svou man-
želkou Sárou a dalšími členy týmu otevřeli 
nový dům modliteb na samém pokraji 
Judské pouště, což vhodně ilustruje jejich 
vizi. 

Šílo vyrostl v izraelské kultuře, sloužil 
tři roky v armádě, je ženatý se Sárou. 
Dnes cestují po světě, slouží chválami  
a uctíváním a vyučují o Izraeli. Pravidelně 
se účastní křesťanských akcí a konferencí 
v Izraeli a v zahraničí. Je součástí izrael-
ské komunity hudebníků Fellowship of 
Artists, jejíž vizí je produkovat originální 
izraelskou hudbu uctívání.

REGISTRUJTE SE NA:
on.icej.org/ 

Connection2023

VÁNOČNÍ TIP
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Z A J Í M A V O S T I

80 chytrých  
jeruzalémských gazel
ZIMA SE BLÍŽÍ a 80 gazel, které obývají městský přírodní park 
Gazelle Valley v Jeruzalémě, se připravuje na přežití chlad-
ného deštivého počasí změnou stravy a návyků. Přecházejí 
z pojídání suché trávy na spadané listí a také na mandle  
a olivy, které jsou bohaté na živiny a oleje, které v zimě do-
dají více energie. Aby zůstala v teple a ve formě, provádějí 
kromě toho zvířata instinktivní fyzický trénink. Večer než 
teploty klesnou, se vydávají na zahřívací běh. Do běhu se 
zapojují téměř všechna zvířata ve stádě a může trvat  
i mnoho minut.  Gazela horská je celosvětově ohroženým 
druhem a ve volné přírodě jí zbývá jen asi 5 000 jedinců. 
Hlavním nebezpečím pro gazely ve volné přírodě je ničení 
přirozeného prostředí a výstavba silnic. Další nebezpečí 
představují ilegální lovci, kteří je loví především za účelem 
obchodování s jejich masem a kůží, a extrémní přemnožení 
toulavých psů a šakalů, kteří je loví na potravu.

Všiváček
IZRAELŠTÍ ARCHEOLOGOVÉ našli hřeben starý 
3700 let s nápisem nabádajícím k vyčesávání 
vší z vlasů a vousů. Hřeben sám se našel už 
roku 2016, nápis na něm byl ale málo čitelný 
a rozluštěn byl až nedávno. Věta je napsána 
písmem používaným v kanaánských jazycích. 
Obsahuje 17 znaků a zní: Ať tento kel vyžene vši 
z vlasů a vousů. Podle odborníků nález přispěl 
k poznatkům o využití kanaánské abecedy, 
která se začala používat zhruba 1800 let před 
naším letopočtem a dala základ abecedním 
systémům hebrejštiny, arabštiny, řečtiny, latiny 
a kyrilice. Předmět denní potřeby svědčí o tom, 
že lidi tehdejší doby sužovaly vši. Na hřebenu 
se podle nálezců našly mikroskopické stopy po 
tomto hmyzu.

Hřeben se našel roku 2016 v Lachiši, který 
býval po Jeruzalému druhým největším městem 
Judeje. Až loni si ale jeden profesor z Hebrejské 
univerzity všiml, že jsou na předmětu písmena. 
Archeolog Josef Garfinkel řekl, že se v minulých 
letech našlo více předmětů s kanaánskými 
slovy, avšak slova na hřebeni jsou první zacho-
valou celou větou. Hřeben ze slonoviny se našel 
v obvodu starobylého paláce a chrámu, což 
může znamenat, že pouze bohatí byli schopni 
číst a psát. „Je to velmi lidský text, ukázka toho, 
že lidé ani vši se moc nezměnili,“ říká Garfinkel.
Kanaánci mluvili starým semitským jazykem,  
k němuž se vztahuje hebrejština, arabština  
a aramejština. Obývali území východního Stře-
domoří a panuje přesvědčení, že jako první roz-
vinuli známý abecední systém písma. Odborníci 
podle Garfinkela nápis na hřebenu datují do 
období 1700 let před naším letopočtem, Pokusy 
určit jeho přesné stáří uhlíkovou metodou byly 
neúspěšné.“

Celebritou díky Bibli
AMOS HACHAM je vítězem první mezinárodní biblické soutěže. 

„Někteří lidé tráví svůj volný čas čtením románů nebo detektivek. 
Četl jsem Bibli,“ pronesl po svém vítězství. Trpěl dětskou mozkovou 
obrnou a vadou řeči. Přitom se narodil bez jakéhokoli postižení, 
ale před svými prvními narozeninami utrpěl traumatické pora-
nění hlavy, které mu postižení způsobilo. Nezískal žádné formální 
vzdělání - nenavštěvoval základní ani střední školu a nestudoval 
na žádné vysoké škole. Když získal  svým vítězstvím široký obdiv 
izraelské veřejnosti, bylo mu 37 let. Jeho otec byl doktor a rozhodl 
se chlapce učit doma, bál se totiž, že ho děti ze sousedství budou 
šikanovat. Ve 29 letech po smrti obou rodičů si našel málo place-
nou práci úředníka ve Škole pro nevidomé.

V roce 1958 dostal díky iniciativě, kterou vedl premiér Da-
vid Ben-Gurion, příležitost, která změnila jeho život. Již před 
založením státu Ben-Gurion pracoval na obnovení a posílení 
dávné náklonnosti židovského národa k Bibli v souladu se svým 
přesvědčením, že „Bible je tajemstvím existence a věčnosti 
židovského národa“. Tehdejší soutěžící nebyli jen Židé, ale lidé 
z celého světa. Do soutěže Amose přihlásili sousedé, kteří si byli 

PĚTILETÝ AMIR YICHYA MABCHUCH se nedávno 
stal 3000. mladíkem z Gazy a území Palestinské 
samosprávy, kterému byla poskytnuta bez-
platná záchranná operace srdce v nemocnici  
Wolfson Medical Center v Holonu v Izraeli.
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recept

JEHNĚČÍ V TAŽÍNU
Ingredience
• 1,5 kg vykostěné jehněčí pečeně,  
nakrájené na kousky
• sůl
• kuřecí vývar
• několik sušených meruěk
• 3 polévkové lžíce extra panenského olivového 
oleje
• 1 střední cibule, nakrájená
• 4 stroužky česneku, nakrájené na plátky
• 2 lžičky čerstvě mletého zázvoru
• 2 polévkové lžíce rajčatové pasty
• 1 skořicová tyčinka
• špetka šafránu
• po 1/2 lžičce mleté kurkumy, mletého koriandru
• po 1/4 lžičce mletého kardamomu, mletého 
muškátového oříšku, mletého hřebíčku
• čerstvě mletý černý pepř
• hrst čerstvě nasekaného koriandru a na zdobu
• hrst plátků pražených mandlí na ozdobu
• natrhané lístky máty na ozdobu
• vařený kuskus

Příprava:
Do velké mísy vložte jehněčí maso se 2 lžičkami soli. 
Nechte uležet při pokojové teplotě 1 hodinu nebo 
přes noc v lednici.
V malém hrnci na středně vysokém ohni přiveďte  
k varu kuřecí vývar. Odstraňte z ohně a přidejte 
sušené meruňky. Nechte uležet alespoň 15 minut. 
V tažínu rozehřejte na středně vysokou teplotu olej. 
Přidejte jehněčí maso a opečte dozlatova, asi  
4 minuty z každé strany. Podle potřeby pracujte  
v dávkách. Vyjměte jehněčí maso z hrnce a položte 
na talíř. 
Snižte teplotu na střední a přidejte do hrnce cibuli. 
Vařte do měkka, asi 5 minut. Přidejte česnek a zázvor 
a vařte, dokud se nerozvoní ještě asi 1 minutu, poté 
vmíchejte rajčatovou pastu. Přidejte tyčinku skořice, 
šafrán a koření a opékejte ještě minutu. 
Do hrnce přidejte jehněčí maso, meruňky a vývar  
a dochuťte solí a pepřem. Přiveďte k varu, poté snižte 
teplotu a nechte přikryté vařit, dokud jehněčí maso 
nezměkne a tekutina se nezredukuje, asi 1½ hodiny. 
Sundejte z ohně a vmíchejte koriandr. Ozdobte 
praženými mandlemi, mátou a zbylým koriandrem. 
Podávejte na teplém kuskusu.

Bete avon / dobrou chuť!

Exploze v Knesetu 
DNES JE TĚŽKÉ POCHOPIT, jak snadné to bylo. Do budovy 
Knesetu (izraelského parlamentu )vešel s granátem  
v kapse, který později vhodil do jednací síně, muž. Mezi 
zraněnými tehdy byli i David Ben-Gurion a Golda Meiro-
vá. Vše se odehrálo 29. října 1957. Mladý Stát Izrael se blí-
žil k desetiletému výročí. V té době se parlament scházel 
v obyčejné obytné budově v centru města na přeplně-
né rušné ulici. O bezpečnost se starali dva neozbrojení 
strážci umístění u vchodu.  Po explozi následovaly dlouhé 
chvíle chaosu a zmatku, které nyní můžeme slyšet v na-
hrávce nalezené ve zvukovém archivu Národní knihovny 
Izraele… 

Pachatele jménem Dwek se okamžitě zmocnili ti, kteří 
seděli vedle něj a kteří ho viděli házet granát. Při prvot-
ním výslechu zněl zmateně a vyděšeně a okamžitě vyjá-
dřil lítost nad svým jednáním. Následně vyšlo najevo, že již 
dříve vyhrožoval předsedovi Nejvyššího soudu Izraele  
a v důsledku toho byl poslán do psychiatrické léčebny. 
To byl zřejmě jeho motiv k pokusu o atentát. Všichni zra-
nění se nakonec uzdravili. I když o atentátníkovi někteří 
tvrdili, že je duševně labilní, byl shledán způsobilým sta-
nout před soudem a dostal 15 let vězení. 

Tato událost vyvolala mnoho změn v každodenním 
fungování Knesetu. V návštěvní galerii byly instalovány 
bezpečnostní přepážky, které oddělovaly galerii  
a shromažďovací sál, zatímco ostraha musela pečlivě 
kontrolovat vstupující do budovy a věci, které si s sebou 
přinesli. Incident navíc vedl v roce 1958 k vytvoření gardy 
Knessetu, která dodnes zodpovídá za ochranu budovy 
Knessetu a jeho členů.

Moše Dwek 
(uprostřed  
ve světlé košili)
veden k soudu

vědomi hloubky jeho znalostí 
Bible. On sám si dělal starosti, 
neboť jeho finanční situace 
mu nedovolovala si pořídit 
oblek adekvátní významu 
soutěže…. Nakonec mu sou-

sed nabídl, že mu půjčí svůj. Od počátku Amos snadno  
a přesně odpovídal na každou otázku. Vyhrál hravě ce-
lostátní i mezinárodní úroveň soutěže. Ben-Gurion předal 
Amosovi první cenu a pozval ho do své kanceláře, kde si 
povídali samozřejmě o Bibli. 

S výhrou se Hachamův život úplně změnil. Začal stu-
dovat a stal se významným odborníkem na Bibli. Napsal 
mnoho komentářů, známých jasností a důkladností. Oženil 
se a narodil se mu syn. Začal dostávat biblické dotazy  
z celého světa  - od dětí až po velké korporace, výzkum-
né ústavy a univerzity. Byl dokonce požádán, aby navrhl 
biblické verše vhodné pro výzdobu sálů Knesetu. Zemřel  
v roce 2012, ve věku 91 let.
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Po třech letech jsme právě uzavřeli 
první Slavnost stánků, na kterou 
mohli poutníci znovu osobně při-

jet. Bylo to vzrušující osmidenní putování 
Izraelem s biblickým tématem Země za-
slíbení. Letos jsme pořádali vůbec první 
hybridní slavnost, jíž se mohli věřící účast-
nit osobně i online. Rovněž poprvé se část 
Slavnosti konala u Galilejského jezera.

Do Jeruzaléma přicestovalo na slavnost 
přes 2 000 křesťanů ze 70 národů a odstar-

tovali tak návrat 
křesťanského ces-

tovního ruchu 
do Izraele po 

koronavirové 
e p i d e m i i . 

Několik ti-
síc dalších 

k ř e s ťa n ů 
alespoň 30 

dalších národ-
ností se k nám 

přidalo prostřed-
nictvím speciální 

vysílací platformy ve sborech nebo domá-
cích skupinkách po celém světě.

Slavnost stánků začala v krásném kafar-
naumském národním parku u Galilejského 
jezera, kde jsme strávili dvě noci.  V tomto 
nádherném prostředí jsme chválili Pána  
a naslouchali inspirovaným poselstvím 
apoštola Rene Terra Novy z Brazílie a ka-
zatele Manasa Kolivusa z Fidži.

Pak jsme vystoupili do Jeruzaléma, aby-
chom se během pěti dní zúčastnili různých 
shromáždění v rámci Slavnosti včetně pes-
trého „Vyvolávání národů“ v jeruzalémské 
Pais Areně, oblíbeného Pochodu Jeruzalé-
mem, Dne modliteb v Pavilonu a dojemné-
ho společenství Večeře Páně v prostorách 
Zahradního hrobu.

Slavnost vyvrcholila speciální Mani-
festací solidarity v západním Negevu, jíž 
jsme chtěli podpořit izraelské komunity 
žijící pod neustálou hrozbou raket podél 
hranice s Gazou. Proběhlo také slavnost-
ní sázení stromů ve spolupráci s Židov-
ským národním fondem (KKL), které mělo 
symbolizovat odhodlání Křesťanského 
velvyslanectví podílet se na zajištění bez-
pečnosti a výsadbě nové zeleně v oblasti 
západního Negevu.

Každý den vystoupili místní i meziná-
rodní řečníci a hudebníci. Velký počet hu-
debníků přinesl během bohoslužeb úžasný 
multikulturní zážitek, který naplnil před-
stavu hudební ředitelky slavnosti, paní 
Vesny Bühlerové: „postavit suku, v níž by 
se spojily všechny národy“. K hudebníkům 
patřil i bohoslužebný orchestr z Německa 
pod vedením dirigenta Friedemanna Me-
usslinga a také zpěváci a hudební skupiny 
z Austrálie, Brazílie, Kanady, Egypta, Fidži, 
Finska, Německa, Pobřeží slonoviny, Nor-
ska a USA. Přidal se rovněž Trevor Samp-
son z Jižní Afriky a dva původem íránští 
zpěváci, kteří přednesli písně v perštině  

a hebrejštině zkomponované speciálně 
pro tuto Slavnost. Mnohá vystoupení zpes-
třila i taneční skupina z Filipín.

Během kázání a seminářů mocně prou-
dilo Boží slovo. Poselství přednesli mimo 
jiné Dr. Jürgen Bühler, Lou Engle, Andrew 
Brunson, Sergey Shidlovsky, Steve Mirpu-
ri, Malcolm Hedding, Peter Tsukahira, Da-
vid Parsons, Stephan Christianson, Calev 
Myers, Benjamin Berger a mnozí další.

Poutník Huan z Malajsie při zahájení 
Slavnosti stánků v Galileji prohlásil: „Chce-
me během této Slavnosti stánků zakusit 
Boha… Je to jako generální zkouška před 
Jeho návratem a přebýváním s námi.“

Během zahajovacího večera v jeruza-
lémské Pais Areně byla k vidění pestrá 
přehlídka národních vlajek a krojů v rám-
ci „přehlídky národů“, na němž se osobně 
nebo online představilo 86 národů. Křes-
ťanské návštěvníky Izraele přivítala mimo 
jiné i poslankyně Knesetu paní Šaren Has-
kelová, spolupředsedkyně Parlamentního 
klubu křesťanských spojenců.

Během čtvrtého dne Slavnosti naše 
poutníky po těžkých 
letech koronaviru 
srdečně uvítala 
zástupkyně je-
ruzalémského 
starosty Fleur 
H a s s a n - N a -
h o u m o v á . 

„Nic nepovažuj-

VRCHOLNÉ OKAMŽIKY 
SLAVNOSTI STÁNKŮ 2022
Laurina Driesse, Chris Chambers, Daniela Staengle
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te za jisté,“ pro-
hlásila. „Všechno 

může být dočasné. 
Náš dům není bez-

podmínečně náš hrad. 
Jen Hospodin je náš 

ochránce, a právě to sla-
víme během svátku stánků. 

Jsme velmi poctěni, že vy 
všichni jste naším přístřeším 

proti občas hrozné nenávisti, 
která na nás doléhá z tolika míst 

po celém světě.“
Pátý den Slavnosti byl za-

měřen na velmi populární 
Pochod Jeruzalémem, 

kdy několik tisíc pout-
níků procházelo uli-
cemi hlavního města  

s národními vlajkami  
a v národních krojích, 

aby dali najevo svoji lás-
ku k Izraeli. Jeruzalémský 

starosta Moše Lion byl nato-
lik rád, že znovu ve městě vidí 

křesťanské návštěvníky, že vyzval pre-
zidenta Křesťanského velvyslanectví 
Dr. Jürgena Bühlera, aby se postavil 
do čela Pochodu Jeruzalémem spolu 
s ním.

Jedna z účastnic pochodu, Marie  
z Anglie, promluvila na kameru s ang-
lickou státní vlajkou v ruce: „Slavnost 
stánků je prostě úžasný zážitek. Mi-
luji Izrael a židovský národ!“

Izraelka Naomi, která se přišla 
na pochod podívat, řekla re-
daktorům zpravodajství sta-
nice CBN News: „V Izraeli se 
vždycky cítíme izolovaní 

– tento malý, titěrný židov-
ský národ. A vnímat náruč 
lidí z celého světa je skutečně 
úžasné. Ceníme si všech, kteří 
k nám přišli.“

Nazítří byl v jeruzalémském Pavilo-
nu naplánován zvláštní Den celosvě-
tových modliteb, během nějž se shro-
máždili křesťané z různých národů, 
aby se modlili za své země a za Izrael.

Dalším významným okamžikem 
byla pro poutníky Večeře Páně v Za-
hradním hrobu. Jako hlavní řečník vy-
stoupil pastor Andrew Brunson z USA 
a Večeři Páně sloužili arabský pastor 
Naim Khoury z Betléma a židovský 
pastor Avraham Ben Hod z Izraele.

Jeden skandinávský man-
želský pár se s námi během 
bohoslužby v Zahradním 
hrobu podělil o to, jak se 
zde během Slavnosti 
před třemi lety poznali.

„Nyní jsme man-
želé a dnes si tady 
připomínáme vý-
ročí seznámení,“ vy-
světlili Lars a Randi. 

„Naše vzájemné setkání 
pro nás oba znamenalo 
nový začátek. Věříme, že 
nám Bůh dal společný úděl 
a srdce pro Izrael. Každou ná-
vštěvu Izraele jsme mimořádně inten-
zivně prožívali. Právě tak, jako si Ješua 
už jako dítě přál zůstat v Chrámu, my 
se cítíme stejně v Jeho přítomnosti  
a kdybychom mohli, zůstaneme zde.“

„Je to naprosto úžasné,“ do-
dali Aletta a Johannes z Jižní 

Afriky. „Když přijdete do 
Izraele, vždycky přichá-

zíte s očekáváním, …[a] 
vždycky jste opravdu 

překvapeni, co vám 
Bůh ve svém Duchu 

dává!... Nečekala jsem, 
že by tolik Židů ocenilo 

naše vyjádření podpory 
během Pochodu Jeruza-

lémem. Bylo to… dechbe-
roucí!“

Poslední den slav-
nosti putovalo 700 
poutníků z 50 náro-

dů na jih, aby vyjádřili 
solidaritu s komunitami  

v příhraničí Gazy. Srdečně 
je přivítal starosta Ofir Lib-

shtein z Oblastní rady Ša´ar 
ha-Negev. Poutníci si vyslechli 

novinky z první ruky o tom, jak 
se žije těmto nezlomným městům  
a vesnicím poblíž hranice s Gazou. 
Na konci shromáždění vzlétlo k nebi 
1 000 modrých a bílých balonů jako 

„modlitby za mír“ v příhraničí.

Už teď můžete uvažovat, 
zda se nevydáte na cestu 
do Jeruzaléma na příští 
Slavnost stánků, která 
se uskuteční ve dnech  
29. září - 6. října 2023
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na tom, co udělá tvůj lid. Zda Mě budou či 
nebudou následovat… Uzavřu s tebou dnes 
smlouvu, že toto je tvá země zaslíbení. Ne-
změním svůj názor… Toto je tvoje země, 
tvoje povolání, tvůj osud, být požehnáním 
pro národy…“

Někteří lidé v církvi dnes říkají, že Hos-
podin změnil názor na židovský národ. 
Protože hřešili, Bůh s nimi skoncoval. Řek-
nu vám toto: pokud Hospodin skoncoval  
s Izraelem, moje i vaše spása stojí na velmi 
vratkých základech. Buďme k sobě upřím-
ní: jak často nás Pán musí napomínat, že se 
dost nemodlíme, nejsme dost zapálení, že 
nejsme dost věrní? Pán měl mnohokrát dů-
vod změnit své úmysly s námi… Ale Slovo 
Boží mi říká, že i když jsme nevěrní, On je 
stále věrný a plní sliby.

Proto všichni pisatelé Nového zákona vě-
děli, že tato země byla zaslíbena Izraeli.  
A proto Křesťanské velvyslanectví nahlas 
vyhlašuje, že tato země patří Židům. Ne 
protože to říká OSN, ne kvůli Evropské 
unii, ale protože Král králů a Pán pánů jim 
daroval --- Izrael. 

na základě víry ospravedlní 
pohanské národy, dostal už Ab-
rahám zaslíbení: ‚V tobě dojdou 
požehnání všechny národy.‘“. To 
znamená, že skrze Abraháma 
přijde Mesiáš a všechny národy 
budou požehnány.

Abrahám a Sára stárli a snažili se přivést 
na svět onoho přislíbeného potomka. Ale 
jednoho dne Hospodin řekl Abrahámovi, 
aby se podíval na nebe… a spočítal hvěz-
dy. Hospodin řekl: „Tak tomu bude s tvým 
potomstvem.“ Abrahám se zeptal, kde má 
vzít jistotu. Pak s ním Hospodin uzavřel 
smlouvu (Gn 15). Řekl Abrahámovi, aby 
rozpůlil několik zvířat. Všude byla krev.  
A Abrahám upadl do hlubokého spánku. 
Bible pak říká: „V ten den uzavřel Hospo-
din s Abramem smlouvu: ‚Tvému potom-
stvu dávám tuto zemi…‘“

Poselství této události bylo velmi prosté. 
Pokud jedna ze stran smlouvu poruší, ať je 
její osud stejný jako osud zabitých zvířat. 
Zaplatí životem. Smlouva je jedna z nejcen-
nějších a nejposvátnějších věcí, které Bible 
může nabídnout.

Ale na smlouvě z 15. kapitoly Genesis je 
něco zvláštního… Abrahám spal a Hos-
podin sám – v podobě hořící pochodně – 
prošel mezi rozpůlenými zvířecími těly. Co 
tím chtěl sdělit? Hospodin tím řekl: „Abra-
háme, nezáleží na tom, co uděláš, nezáleží 

„Země zaslíbení“ je tématem 
naší Slavnosti. Kolik z nás ví, 
kde je přesně toto spojení 
zapsáno v Bibli? Ve Starém, 

nebo v Novém zákoně? V Božím Slově 
je jen jedno místo, kde je Izrael nazván 
„zemí zaslíbení“, a to v Listu Židům, kde se 
říká: „Věřil, a proto žil v zemi zaslíbení…“  
(Žd 11:9) Země zaslíbení tedy není jen 
starozákonním slibem… ale je nám před-
stavena v Novém zákonu pisatelem listu 
Židům. Nazval Izrael Zemí zaslíbení, proto-
že chápal, že Boží sliby jsou neotřesitelné  
a neselhávající.

Myšlenka zaslíbené země sahá až k povo-
lání Izraele v 12. kapitole knihy Genesis.  
V chaldejském městě Ur žil muž jménem 
Abrahám… Jednoho dne slyšel Hospodinův 
hlas: „Odejdi ze své země, ze svého rodiš-
tě a z domu svého otce do země, kterou ti 
ukážu. Učiním tě velkým národem, požeh-
nám tě, velké učiním tvé jméno. Staň se 
požehnáním! Požehnám těm, kdo žehnají 
tobě, prokleji ty, kdo ti zlořečí. V tobě do-
jdou požehnání veškeré čeledi země.“ (Gn 
12:1–3)

Dnes se nacházíte zde, v Jeruzalémě, pro-
tože před čtyřmi tisíci lety Hospodin slí-
bil Abrahámovi, že jednoho dne všechny 
čeledi země získají spásné poznání Ježíše 
Krista. Můžete se ptát: Kde to najdu v Bib-
li? V listu Galatským (3:8) říká apoštol Pa-
vel: „Protože se v Písmu předvídá, že Bůh 

ZEMĚ 
       ZASLÍBENÍ

JUERGEN BUEHLER 

DNES SE NACHÁZÍTE ZDE,  
V JERUZALÉMĚ, PROTOŽE  
PŘED ČTYŘMI TISÍCI LETY HOSPODIN 
SLÍBIL ABRAHÁMOVI,  
ŽE JEDNOHO DNE VŠECHNY ČELEDI 
ZEMĚ ZÍSKAJÍ SPÁSNÉ POZNÁNÍ  
JEŽÍŠE KRISTA. 
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nadpřirozené zásahy, Bůh vám nemůže 
žehnat, pokud zůstanete tam, kde jste. Bůh 
řekl Abrahamovi: „Nebudu ti žehnat tam, 
kde jsi. Musíš opustit svůj lid, svou rodinu, 
svou zemi a jít na místo, o kterém ti slibuji, 
že ti ho ukážu.“

Víte, někdy, když Bůh promluví, nedá-
vá to smysl. A Bible nám říká, že Abraham 
se ani neodvažoval Hospodina ptát: „Kam 
mám jít?“ Abraham jednoduše Hospodinu 
věřil a poslouchal Ho. A díky víře a posluš-
nosti jednoho muže tu dnes slavíme. Pro-
tože jeden muž se odvážil věřit Bohu. Mož-
ná vám dnes Bůh říká, že je na čase změnit 
chování. Třeba je na čase opustit některé 
svazky. Protože pokud neopustíte, nemů-
žete vstoupit. A s poslušností a opuštěním 
přijde porozumění tomu, kam nás Hospo-
din vede. 

Manasa Kolivuso

Poté, co Ježíš vyslovil Velké pověření 
v 28. kapitole Matoušova evangelia, 
evangelium se začalo šířit po celém 

světě, až oslovilo i nás na konci země, na 
tichomořských ostrovech Fidži. Je pro nás 
úžasnou výsadou být dnes tady, na březích 
Galilejského jezera, kde to všechno začalo.

Začnu tím, že vás miluji – a nic s tím 
nenaděláte. Proč? Protože Bůh vás milu-
je. Bible říká, že Bůh je láska. Nemá lásku, 
Sám je láskou. A protože Bůh je láska, pak 
esencí všeho, co dělá, každého slibu, který 
dá, základem a motivací všeho, co činí, je 
láska. Přirozeností lásky je dávat. A když 
láska dává, vždycky dává to nejlepší. V Ja-
nově evangeliu (3:16) se píše: „Neboť Bůh 
tak miloval svět, že dal svého jediného 
Syna.“ Bůh nemá v povaze dávat něco dru-
hořadého. Když vám Bůh něco slíbí, vždyc-
ky slibuje to nejlepší. 

K tématu Slavnosti stánků 2022, „Země 
zaslíbení“, jsem si vybral téma „od zaslí-
bení k získání vlastnictví“. Věřím, že přišel 
čas, abychom si přivlastnili slib, který Bůh 
dal. Cokoliv Bůh řekne, pak i učiní. Bůh 
a Jeho Slovo jsou jedno! A když vám Bůh 
něco slíbí, můžete si být jisti, že to také 
splní.

Když Hospodin povolal Abraháma ze 
země Chaldejců (Gn 12), nechtěl, aby se 
se Sárou usadili v Cháranu. Někdy je velmi 
snadné usadit se. Je jednoduché cítit se po-
hodlně tam, kde jsme. Ale Hospodin řekl 
Abrahámovi: „Opusť svůj lid, opusť svou 
zemi, svou rodinu a jdi do země, kterou ti 
ukážu.“ A je zajímavé, že neřekl, kam má jít, 
řekl jen: „Jdi!“

Někdo poznamenal, že v životě děláme 
pouze dvě věci: „opouštíme a vstupujeme.“ 
Opouštíme mateřské lůno a vstupujeme 

AŽ DO  
KONČIN ZEMĚ
ZÁZNAM KÁZÁNÍ PASTORA MANASY KOLIVUSA 
Z FIDŽI NA SVÁTKU STÁNKŮ. 

do věku nemluvněte. Opouštíme věk ne-
mluvněte a vstupujeme do dětství. Opou-
štíme dětství a vstupujeme do dospívání. 
Opouštíme dospívání a vstupujeme do do-
spělosti. Opouštíme dospělost a vstupuje-
me do stáří. Opouštíme stáří a vstupujeme 
do hrobu. Opouštíme hrob a vstupujeme 
do věčnosti. Chcete-li si přivlastnit slib, 
musíte něco opustit. Protože pokud něco 
neopustíte, nemůžete jinam vstoupit.

Pro Abrahama to znamenalo fyzické 
přemístění. U některých z nás to tak být 
nemusí. Ale Bůh požaduje, abychom něco 
opustili. Možná jsme zpohodlněli tam, kde 
právě jsme. Spokojili jsme se s málem. Ži-
vot s Bohem je dobrodružství. Je to cesta. 
Je to putování od slávy ke slávě, od víry  
k víře, od síly k síle, a pokud, přátelé, chce-
te zakusit větší Boží požehnání, větší Boží 
slávu, mocnější Boží pomazání, větší Boží 

Vrchní pastor 
Faith Harvest  

Church Nausori. 
Má přímý dohled 

nad prací Every 
Home for Christ  

v jihovýchodní Asii  
a jižním Pacifiku. 

Sloužil jako misionář 
v jihovýchodní Asii.
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O H L É D N U T Í  Z A  S L AV N O S T Í

Dalším vrcholem pro poutníky bylo společenství 
Večeře Páně v Zahradním hrobu s dalšími 
křesťany z celého světa. Letos působivě 

promluvil pastor Andrew Brunson o tom, jak jeho vztah 
s Pánem dozrál během dvou let utrpení v tureckém 
vězení. „Objevil jsem, že existuje důvěrnost, která 
přichází teprve se zkouškami, důvěrnost, která přichází 
teprve se strastmi a utrpením,“ řekl Brunson. 

Týden trvající Slavnost skončila návštěvou  
v západním Negevu, kterou jsme chtěli 
vyjádřit podporu izraelským komunitám 

podél s hranice s Gazou, žijícím pod neustálou 
hrozbou raket a zápalných balónů. Přes 
700 křesťanů z 50 národů celého světa 
se zúčastnilo shromáždění na vyjádření 
solidarity, zorganizovaného v oblasti Ša'ar 
ha-Negev. Starosta Ofir Libshtein srdečně 
přivítal křesťanské návštěvníky a poděkoval 
Křesťanskému velvyslanectví za to, že díky němu 
je jejich „život bezpečnější… 95 % času je toto 
místo úžasné a nádherně se zde žije. Ale ve 
zbývajících pěti procentech to není snadné.“

Kromě toho, že Křesťanské velvyslanectví 
v průběhu minulých let darovalo tomuto 
regionu 140 přenosných protiraketových krytů 
a přes dvě desítky hasičských vozidel, ICEJ 
nyní spolupracuje s fondem Keren Kayemeth 
Le’Israel (KKL/JNF) při osazení ochranných 
plotů a znovuzalesnění spálených oblastí na 
okraji Gazy. 

Na konci solidárního shromáždění vypustili 
zástupci Křesťanského velvyslanectví 1 000 
modrých a bílých balónů jako „modlitby za mír“ 
v příhraničí Gazy. 

O letošní Slavnosti obšírně referoval 
izraelský, zahraniční i křesťanský 
tisk. Už samotný fakt, že do Izraele po 

dvouletém prudkém propadu cestovního ruchu 
znovu dorazily tisíce křesťanů na sukot, byla jistě 
událost hodná mediálního zpracování.

Například poslankyně Knesetu Šaren 
Haskelová, spolupředsedkyně poslaneckého 
klubu křesťanských spojenců, využila oficiální 
uvítací přímluvu k poutníkům také k naléhavé 
výzvě křesťanům, aby podporovali Íránce, kteří 
právě teď demonstrují za své základní svobody. 
V dramatickém gestu, vylíčeném v novinách po 
celém Izraeli, si Haskelová odstřihla část svých 
pověstných vlajících vlasů jako symbol podpory 
pro protestující íránské ženy.

Několik médií oslovilo dva zpěváky původem 
z Íránu, kteří vystupovali na Slavnosti, a ptalo 

se jich na podporu Izraele  
a konverzi ke křesťanství. „Náš 
národ miluje Izrael,“ ujistil reportéra 
Pejman Motjtahedi, křesťanský hudebník 
z Texasu. „Bratrství mezi židovským a perským 
národem pokládáme za krásné.“ Dodal, že 
někteří perští Židé plakali, když jej viděli, jak 
během průvodu Jeruzalémem nese tradiční 
íránskou vlajku.

Objevilo se také několik článků o předsedovi 
Nejvyššího soudu Jihoafrické republiky 
Mogoengu Mogoengovi, který obdržel 
výroční Nehemjášovu cenu Křesťanského 
velvyslanectví za svou odvážnou a zásadovou 
podporu Izraele. S několika novináři mluvil  
o izraelsko-tureckých vztazích také americký 
pastor Andrew Brunson, který strávil dva roky 
v tureckém vězení. 

SPOLEČENSTVÍ  
VEČEŘE PÁNĚ 

SOLIDÁRNÍ NÁVŠTĚVA  
PŘÍHRANIČÍ U GAZY 

SLAVNOST V MÉDIÍCH 

POCHOD JERUZALÉMEM
Poutníci se pokaždé nadšeně vydávají 

do ulic Jeruzaléma, aby vyjádřili svou 
lásku Izraeli v oblíbeném Pochodu 

Jeruzalémem. Když poutníci oblečení  
v národních krojích procházeli přihlížejícími 
zástupy Izraelců, mezi přítomnými zavládla 
slavnostní atmosféra. Jeruzalémský starosta 

Moše Lion byl natolik nadšený, že po celosvětové 
pandemii znovu vidí, jak křesťané navštěvují 
jeho město, že vyzval prezidenta Křesťanského 
velvyslanectví Jürgena Bühlera aby spolu s ním 
stanul v čele pochodu. „Musím vám říci, že jste 
nám poslední dva roky chyběli. Jsme velmi rádi, 
že vás tady můžeme přivítat,“ řekl starosta.

Pastor Manasa Kolivuso z Fidži odpověděl: 
„Měl jsem velkou radost, že jsem se dnes 
potkával s Izraelci podél trasy Pochodu  
a mohl jim říct, že je podporujeme a modlíme 
se ze ně. Jsem poprvé v Izraeli a už přemýšlíme 
o tom, že sem příští rok vypravíme celé letadlo 
z Fidži.“
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Každý rok během Slavnosti stánků 
uděluje Křesťanské velvyslanectví 
výroční Nehemjášovu cenu vysoce 

postaveným křesťanům, kteří se ukázali 
být silnými, zapálenými podporovateli 
Izraele a židovského národa. Letos byla cena 
udělena ctihodnému Mogoengu Mogoengovi, 
předsedovi Nejvyššího soudu Jihoafrické 
republiky, který nedávno odešel do důchodu.

Předseda nejvyššího soudu Mogoeng je 
oddaný křesťan a právník respektovaný 
v celé Africe. Během loňského roku se 
statečně veřejně zastal Izraele na základě 
biblických principů a odvážně odmítl 
ustoupit ohromnému tlaku a rozsáhlému 
očerňování v Jižní Africe i jinde. Když 
tato patová situace vrcholila, jihoafrická 
pobočka Křesťanského velvyslanectví 
iniciovala veřejnou petici na Mogoengovu 

podporu, kterou podepsalo více než 150 
000 jeho spoluobčanů.

Při převzetí Nehemjášovy ceny popsal 
předseda soudu Mogoeng, jak se odmítl 
podvolit temné agendě, která by oloupila 
Jižní Afriku o osud být „požehnáním“ pro 
Izrael podle Písma.

„Přeji si, abych mohl vyjádřit vděčnost 
všem, kteří mě podpořili v době, kdy 
jsem čelil velmi nevybíravým výrokům 
a pronásledování, ale čas to bohužel 
nedovoluje,“ řekl Mogoeng shromáždění 
na Slavnosti. „Zjevná snaha o sebezáchovu, 
nebo pokus vyhnout se poškození pověsti, 
láska k funkci nebo moci, sláva nebo zdánlivé 
dobro…  vedou mnohé k zapření Ježíše 
Krista, ale díky Boží milosti a modlitbám 
křesťanů jsem našel odvahu říci: ‚Ne, já 
patřím Ježíši.‘“

NEHEMJÁŠOVA CENA 
PRO JIHOAFRICKÉHO SOUDCE

„Odmítnutí Jákoba či Izraele a jeho 
potomků je odmítnutím Božích slibů, které 
jim dal. A také tím na sebe přivoláváte 
kletbu… Pořádně se podívejte na ty, kdo 
se rozhodli proklínat Izrael a jeho děti místo 
toho, aby mu žehnali, a sami posuďte, zda 
vidíte požehnání, nebo prokletí.“ 

DVA VELKOLEPÉ VEČERY 
V GALILEJI
Poprvé za čtyřicet let konání 

Slavnosti se ICEJ rozhodlo slavit 
sukot u Galilejského jezera. Krásné 

prostředí kafarnaumského národního 
parku se postaralo o dokonalé kulisy pro 
shromáždění během prvních dvou večerů 
letošní Slavnosti, která účastníci zaplnili 
do posledního místa.

Pozdravili nás místní izraelští duchovní 
Daniel Jahav z Tiberiady a Salim Šalaš  
z Nazareta. Kromě toho jsme se zúčastnili 
bezpečnostního brífinku majora izraelské 
armády v záloze Elliota Chodoffa. Hlavní 
poselství přednesli apoštol Rene Terra 
Nova z Brazílie a kazatel Manasa Kolivuso 
z Fidži. Okamžiky chval a modliteb, které se 

odrážely ozvěnou od 
Galilejského jezera, nás 
pod vedením Ducha 
Svatého doprovázeli 
početní hudebníci  
z Izraele i zahraničí.

„To se musí nést po 
celém světě. Duch 
Svatý byl skutečně 
přítomen,“ prohlásil biskup Festus 
Mulwanda ze Zambie po prvních okamžicích 
strávených na Slavnosti. „Kapela z Norska 
(Filadelfia Lovsang) nám zprostředkovala 
přítomnost Páně. Chtěl bych, aby vystoupili 
v Zambii.“

NÁRODY PŘICHÁZEJÍ NA SIJÓN

Po výstupu do Jeruzaléma se poutníci 
shromáždili v Pais Areně k tradiční 

„přehlídce národů“, na němž každý 
národ přítomný na Slavnosti předstupuje 
před Pána na Sijónu se státními vlajkami 
a často v národních krojích. Pestrobarevné 
vlajky 86 národů byly přineseny na jeviště 
a zobrazeny na obrazovkách, aby bylo 
možné rozeznat všechny země s poutníky 
přítomnými osobně i online.

Poutníky oficiálně pozdravila poslankyně 
izraelského Knesetu Šaren Haskelová  

a poděkovala jim, že přišli do Jeruzaléma. 
„Prorok Zacharjáš mluvil o budoucnosti, 
kdy všechny národy budou přicházet do 
Jeruzaléma slavit svátek sukot. Podívejte 
se teď kolem sebe. Jsme živoucím důkazem 
pravdivosti Božího slova,“ řekla poslankyně.

„Naše shromáždění naznačuje, co bude, až 
staneme před trůnem milosti v nebesích,“ 
zvolal duchovní z Libérie. „Když se účastním 
této Slavnosti, vidím se v Boží přítomnosti.  
A izraelská země je úžasná… Procházíme 
Biblí!“
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PŘINÁŠÍME SLUNEČNÍ PAPRSEK  
PŘISTĚHOVALCŮM V JOKNEAMU 
LAURINA DRIESSE

Hennie a Jacob Keegstrovi předávají balíčky novým přistěhovalcům.

V den po skončení svátku sukot v polo-
vině října svítilo slunce Ukrajincům 
a dalším židovským přistěhovalcům 

o něco jasněji, přestože někteří z nich se ne-
mohli ubránit dojetí a slzeli nad projevy lásky 
a praktické pomoci od úplně cizích lidí. 

Ředitelé nizozemské pobočky Křesťanského 
velvyslanectví Jacob a Hennie Keegstrovi do-
provázeli Nicole Yoder, viceprezidentku pro 
ICEJ Aid a aliju, a její asistentku Jannie Tol-
hoek do izraelského města Jokneam, které se 
nachází jižně od Haify. Vezli balíčky a dárkové 
poukazy připravené s láskou pro 40 nových 
přistěhovaleckých rodin. Jacob a Hennie jim 
také rozdali speciální kartičky s požehnání-
mi od nizozemských křesťanů. Tento osobní 
dotek mnohým opravdu vehnal slzy do očí.

Místostarosta města Jokneam Roman Peres 
vřele přivítal tým ICEJ a zmínil, že od února, 
kdy na Ukrajině začala válka, jeho město při-
jalo 250 nových přistěhovaleckých rodin. Imi-
granty sice přijímali vždy, doposud se však ne-

setkali s tím, že mnozí uprchlíci vůbec neměli 
čas na přípravu a museli doma nechat úplně 
všechno. Přijeli staří i mladí, mnohdy matky, 
které byly nuceny opustit manžely a další blíz-
ké. 

Pan Peres vylíčil, jak v prvních dnech války 
začaly na radnici přicházet žádosti o pomoc 
pro uprchlíky na cestě do Izraele. Nejprve 
přišla žádost pro svobodnou matku s dítětem, 
která utekla pouze se dvěma zavazadly  
a dítětem do Budapešti. Koupila si letenku do 
Izraele, ale zdržela se kvůli povinnému PCR 
testu, který nestihla včas absolvovat. Peresovi 
se podařilo promluvit s příslušnými úřady a ty 
jí během několika minut umožnily nastoupit 
do letadla. Pak volala další paní, která plaka-
la kvůli problémům s nástupem do letadla, 
protože neměla patřičné veterinární povolení, 
aby si mohla s sebou vzít kočku. V prvních 
zmatených bláznivých dnech bylo třeba pře-
konat spoustu překážek, aby lidé mohli přijet 
i s tím málem, co měli, co nejrychleji a pokud 
možno bez problémů.

Obtížné situace nastávají i dnes, ale v jiné po-
době. Je třeba zajistit pracovní místa, vhodné 
bydlení a základní věci pro založení nového 
domova. Musí se překonat i početná traumata. 
Mnoho rodin potřebuje psychologickou péči, 
zejména pro děti a osoby se zvláštními potře-
bami. Některé děti se brzy po přistání v Izraeli 
dozvěděly, že jejich předchozí škola byla zniče-
na a kamarádi přišli o život. 

Když noví přistěhovalci dorazí do Izraele, mno-
hé zpočátku ubytují v hotelu. Město Jokneam 
sestavilo skupinu pracovníků, kteří obcháze-
jí hotely, zvou přistěhovalce do svého města  
a pak se ze všech sil snaží, aby se cítili vítáni,  
a pomáhají jim řádně se usadit.

Když tým ICEJ začal novým přistěhovalcům 
rozdávat balíčky s pomocí, s dojetím zjistil, 
že mezi staršími lidmi je několik, kteří přežili 
holocaust a během druhé světové války také 
uprchli z Ukrajiny. 

Georgi, kterému je 89 let, se narodil na Ukrajině 
a přežil holocaust. Když přišli nacisté, uprchl 
s matkou a bratry na Východ a zanechal zde 
svého otce, který sloužil v armádě. Jejich rodné 
město bylo během války zničeno. Po válce se ro-
dina vrátila, začala nový život a Georgi pak 40 
let pracoval na Ukrajině jako 
známý lékař a vysokoškolský 
učitel.

Zdá se však, že historie se 
opakuje, protože Georgi byl 
na stará kolena nucen zno-
vu uprchnout – nejprve do 
Kyjeva a poté do Izraele. 
Tentokrát však utíká sám, 
protože jeho manželka již 
zemřela. 

Místostarosta Peres poprvé 
Georgiho spatřil v hotelu 
pro přistěhovalce v Tel Avi-
vu a popsal ho jako muže 
v obleku s jedinou ma-
lou taškou a nevýslovným 
smutkem ve tváři. Město 
Jokneam Georgiovi nabídlo, 
že se o něj postará, zařídí 
mu byt a pomůže usadit se 

A L I J A
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Místostarosta Roman Peres vítá v Jokneamu tým ICEJ.

Přední řada: Nicole s Georgim, Olga v zeleném, Meira  
v bílém tričku.
Zadní řada: Hennie a Jacob s místostarostou Romanem Peresem.

ještě před vyřízením dokumentů pro získání 
izraelského občanství. 

Georgi upřímné poděkoval za pomoc všem 
lidem v Nizozemsku i po celém světě. Byl na-
tolik vděčný za balíček s pomocí, že Nicole Yo-
der několikrát objal, aby vyjádřil, na co slova 
nestačila. 

Olga je navrátivší se izraelská občanka, 
která přivezla do bezpečí své staré rodiče 
–přeživší holocaustu. Příběh jejího de-
vadesátiletého otce a šestaosmdesátileté 
matky se podobá příběhu Georgiho. „Izrael 
jim od začátku ve všem pomáhal. Také na 
hranicích, u zdravotníků. Všichni byli velmi 
nápomocní. Je dobře, že jsme tady,“ svěřila 
se Olga.

Meira, která přišla z Ukrajiny teprve před 20 
dny, se podělila o svůj traumatický zážitek 
a popsala svůj útěk. Po tvářích jí přitom sté-
kaly slzy. Zpočátku zůstala nějakou dobu  
v Charkově, ale vzhledem k blížícím se útokům 
a výbuchům i k tomu, že měla jediný stůl, pod 
který se mohla schovat, si uvědomila, že bude 
muset utéct jinam. Cesta, která obvykle trvá 
šest hodin, jí zabrala tři dny. Přestože ji přija-

li laskavě a vřele, věděla, že jejím konečným 
cílem bude Izrael.

„Jednoho dne jsem si uvědomila, že Izrael na 
mě čeká,“ vzpomíná Meira. „Cítila jsem, že 
mám křídla a musím tam odletět. Obrátila 
jsem se na Židovskou agenturu a našla cestu 
do Polska, odkud jsem nakonec dostala le-
tenku do Izraele. Chci zde zůstat až do konce 
svých dnů.“

Když Nicole vyprávěla o křesťanech z celé-
ho světa, kteří milují Izrael a chtějí svou péči  
a podporu židovskému národu prakticky pro-
jevit, Meira se rozplakala a posílala Nicole  
z druhého konce místnosti malá vzdušná srdíčka. 

„Představila jsem nás, řekla jsem, proč jsme 
přišli a jak je nám líto všeho, co je v posledních 

měsících postihlo,“ vysvětlila Nicole. „Kromě 
pomoci, kterou jsme jim mohli poskytnout na 
letenky, evakuaci a hotely a příjezd do Izrae-
le, také chceme, aby věděli, že na ně myslíme 
a tímto darem jim chceme usnadnit usazení 
v nové zemi. Přivítali jsme je a požehnali jim, 
aby se jim v Izraeli dobře žilo.“

„Většina z těch, s nimiž jsme mluvili, se svěři-
la, že aliju neplánovali,“ dodala Nicole. „Přesto 
o tom někteří dříve snili nebo zvažovali, jaké 
mají možnosti, ale až do tohoto náhlého zvratu 
událostí o přestěhování vážně neuvažovali.“

„Jednoho rána se probudíte do války a geopo-
litické situace, kterou jste nečekali, no a svět 
je dnes globální vesnice. Najednou se změnily 
priority. Všechno se změní přes noc,“ poz-
namenal místostarosta Peres. „Bez partnerů 
bychom to nezvládli. Děkuji Křesťanskému 
velvyslanectví, že je jedním z nich.“

Podporujte prosím i nadále projekty Křesťans-
kého velvyslanectví zaměřené na aliju a in-
tegraci, které mění životy mnoha nových 
židovských přistěhovalců do Izraele.

Překlad: Tamara Bláhová

[PŘÍSPĚVKY NA TENTO ÚČEL ZASÍLEJTE 
NA ÚČET Č. 2001528834/2010,  
VAR. SYMBOL 114.  
MŮŽETE ZAPLATIT TAKÉ  
ZABEZPEČENÝM ONLINE PŘEVODEM 
PŘÍMO NA STRÁNKÁCH  
WWW.ICEJ.CZ
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ALIJA: 
SADBA PÁNĚ
NICOLE YODER

Alija v překladu znamená „jít nahoru“, 
a to jak ve smyslu duchovním, tak  
i fyzickém. V tomto hebrejském 

slově je skryta dva tisíce let stará touha 
po Jeruzalémě a Sionu, kterou si židov-
ský národ v exilu předával z generace na 
generaci. Slovo „alija“ je použito v Genesis 
50:13-14 ve vztahu k ostatkům Jákoba, 
které byly vyneseny z Egypta k pochování 
v zemi Izrael. Z toho můžeme vyvodit také 
slovní spojení „jít nahoru k (nějaké) zemi“.

Po osobní zkušenosti s přesídlením 
do nové země, kde jeden krátký let změ-
ní všechno, vím, jak těžké ono stěhování 
může být. Obvykle má člověk pečlivě na-
plánovány měsíce (nebo roky) dopředu, 
než tento velký krok skutečně absolvuje. 
Nejprve je nutné vypořádat se s byrokracií, 
a tedy předložit dokumenty, které zajistí 
potvrzení o způsobilosti k imigraci. Poté 
je v ideálním případě vyhrazený čas na to, 
aby se člověk dozvěděl o nových možnos-
tech, naplánoval si, kde bydlet, pracovat 
nebo chodit do školy. Kromě toho před 
samotným nástupem do letadla je třeba 
vyřešit řadu dalších praktických detailů.

Pro některé přichází alija, přesun do 
Izraele, po době dlouhého čekání – jako je 
tomu v mnoha etiopských rodinách již dvě 
desetiletí. Pro ostatní, jako například tisí-
ce nově příchozích z Ukrajiny v posledních 
měsících, přišla alija náhle, a tudíž nebyl 
čas balit nebo dělat nějaké plány. Přistání  
v Izraeli se tak stává pouhým začátkem 
cesty těchto lidí.

Mezi nejnaléhavější věci, které musí 
nově příchozí po příjezdu udělat, je: na-
učit se hebrejštinu, najít si vhodné bydlení 
a zaměstnání a také vytvořit si nový spo-

lečenský okruh. Každý z těchto kroků je 
sám o sobě velmi náročný. Nutné je také 
vypořádat se se snahou zapadnout do 
nové kultury a vytvořit si novou identitu, 
což může být náročný proces. I přesto spo-
lečnost postupem času těží z rozvoje této 
bohaté kulturní tapisérie. Je to jako znovu 
zasadit strom v novém klimatu s jiným ty-
pem půdy. Zpočátku je změna pro systém 
šokem a nové půdě je tak nezbytné věno-
vat zvýšenou péči, aby v ní později mohl 
strom vzkvétat.

Protože víme, že Pán volá pohanské ná-
rody, aby v tomto procesu pomáhaly (viz 
například Izajáš 49:22-23), mnoho křes-
ťanů v průběhu let štědře přispělo, aby 
výzvy alije zmírnilo. Povolání „nést syny 
a dcery na svých bedrech“ je však mno-
hem víc než jen poskytování některých 
informačních seminářů před skutečným 
přesunem do Izraele a pokrytí nákladů na 
let s příplatkem za zavazadla. Znamená to 
také pomáhat každému, aby se „zakořenil“ 
ve vlasti svých předků, což je něco, o čem 
Pán říká, že to udělá „z celého svého srdce 
a celé duše“ (Jeremiáš 32:41).

Nenechte se mýlit, tato integrační fáze 
„zakořenění“ v Izraeli je klíčová. Bez ní je 
nově příchozí odsouzen k neustálému boji, 
mnozí jsou tak odrazeni a snaží se znovu 
odejít, což odstrašuje další od pokusu do 
země přijít. Tento proces zakořeňování vy-
žaduje u stromů poskytnutí výživy a péče. 
U nových přistěhovalců může mít tato 
péče mnoho podob, jako je pomoc s bydle-
ním, výuka jazyka, odborná příprava nebo 
recertifikace profesního osvědčení. Pomoc 
může být pro odstranění mezer ve vzdě-
lání velmi potřebná. Základní nezbytnosti  

v podobě daru domácích potřeb nebo 
praktického mentoringu od místních mo-
hou mít zásadní význam pro rodinu, která 
se snaží v Izraeli úspěšně adaptovat.

I když se potřeby liší podle situace, naše 
pomoc je obrovským zdrojem útěchy a po-
moci pro často přetížené příchozí. Někteří 
potřebují pomoct více způsoby, zatímco 
jiní potřebují pouze počáteční popostrče-
ní správným směrem a dále už mohou jít 
vpřed sami.

Díky štědrosti našich přátel po celém 
světě poskytuje ICEJ nezbytnou pomoc 
pro všechny fáze Alija, včetně klíčové fáze 
integrace. Pomoc s lety je radost a privi-
legium, ale jsme tu také proto, abychom 
pomohli řešit často dlouhodobé problémy, 
které na tyto nové přistěhovalce čekají, 
jakmile z letadla vystoupí.

Nicole Yoder je viceprezidentka ICEJ  
pro humanitární pomoc a aliju;  

překlad: Kristýna Kupková

[Projekty na pomoc alije  
můžete podpořit i vy.  
Příspěvky na tento účel 
zasílejte na účet č. 
2001528834/2010,  
var. symbol 114.  
Můžete zaplatit také 
zabezpečeným online 
převodem přímo na 
stránkách www.icej.cz

Asistentka ICEJ AID
Jannie Tolhoek předává
humanitární balíček nové 
občance Izraele.
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Nicole Yoder

„Potkalo mě toho hodně, a nakonec 
jsem se ocitla tady.“ prohlásila Lana, 
když jsme ji navštívili v novém bytě, 

který sdílí s nově příchozí ruskou přistě-
hovalkyní. „Dohodly jsme se, že sem nebu-
deme tahat válku. Obě jsme Židovky a to 
stačí!“

Už když Laně bylo 20 let, strávila šest 
měsíců v Izraeli a uvažovala o aliji. Ale nej-
prve se vrátila na Ukrajinu, aby dokončila 
vysokoškolské studium. Zasáhla však lás-
ka! Lana se vdala, stala se matkou, založila 
dva podniky, rozvedla se a až po patnácti 
letech se vrátila k úvahám o aliji. Nemohla 
přijít dříve, protože její bývalý manžel od-
mítal jejich dceři dovolit, aby se k Laně při-
dala. Lana mezitím tvrdě pracovala ve své 
cestovní kanceláři a obchodu se zvířecími 
potřebami.

Její podnikání bohužel zbrzdil korona-
virus. Lanin bývalý manžel však konečně 
souhlasil s tím, že jejich dcera může odjet 
do Izraele, a tak Lana zahájila přistěhova-
lecký proces s tím, že dcera přijede, až se 
Lana usadí.

Zdálo se, že všechno jde hladce. Na za-
čátku letošního února Lana obdržela alijo-
vé vízum. Obchod se zvířecími potřebami 
našel kupce a odlet byl stanoven na 24. 
února. Během příprav na odlet žila Lana  
v blažené nevědomosti o tom, co se chystá.

„Pouhých sedm hodin před začátkem 
ruské invaze mi kamarád řekl, že brzy vy-
pukne válka a zeptal se, jestli jsem si sba-
lila krizové zavazadlo. Neměla jsem o tom 
ani tušení. Byla jsem naprosto ohromená,“ 
vzpomínala Lana.

Zpočátku zůstala v jednom sklepě v Ky-
jevě. Nedařilo se jí kontaktovat exmanže-
la, který narukoval do armády. Dcera byla  
u Laniných rodičů, ale tři dny se jí nedařilo 
spojit se s nimi. V nastalém zmatku nevě-
děla, jak dál.

„Bylo to nejtěžší rozhodnutí v mém živo-
tě, odejít a opustit dceru. Stále se snažím 
nevyčítat si to,“ svěřila se.

Letecký provoz byl ochromen, ale díky 
sousedům se naskytla příležitost odjet vla-
kem do Polska. Jelikož byl od západu slun-

ce vyhlášen zákaz vycházení, věděla, že do 
vlaku musí nastoupit, ale měla jen šest ho-
din na to, aby se dostala domů, sbalila se  
a dorazila na nádraží.

Co si člověk v takové chvíli sbalí? Jako 
by toho nebylo dost, toho dne Rusové 
bombardovali elektrárnu, takže město 
bylo ponořeno do tmy. Bratr pomohl Laně 
sbalit 35 let jejího života. Neměla peníze, 
ale sousedé jí dali 380 dolarů v hotovosti. 
A tak vzala kočku, spacák a batoh a spěcha-
la na nádraží.

Naštěstí dorazila v bezpečí do Polska 
a později jí Židovská agentura zajistila 
místo v letadle do Izraele. Lana prokázala 
pozoruhodnou houževnatost, dokončila 
aliju během 12 dní, obstarala si izraelský 
občanský průkaz, otevřela bankovní účet  
a začala pracovat jako číšnice.

Tragickou shodou okolností Lanu 
pouhé tři dny po nástupu do nového za-
městnání přejelo motorové kolo a způso-
bilo jí vlasovou zlomeninu na jedné noze  
a prasklý kotník na druhé noze. Naštěstí 
právě předchozí den dostala kartičku iz-
raelského zdravotního pojištění, které po-
krylo nejvyšší výdaje na operaci, ale i tak 
byla nucena uhradit další menší částky za 
zdravotnické služby.

„Najednou jsem ani nemohla vstát, 
abych si donesla vodu,“ postěžovala si 
Lana. „Žádní příbuzní! Žádné peníze! Ne-
mohla jsem pracovat, dokonce se ani sama 
obléknout. Na měsíc jsem uvízla v kolečko-
vém křesle se sádrou. Jsem silná, ale tohle 
člověka zlomí.“

Pomoc naštěstí přišla od její ruské spo-
lubydlící a dvou nových přátel, a také od 
Křesťanského velvyslanectví.

„Díky zlomeným nohám jsem se také se-
známila s tolika dobrými lidmi. Znovu vě-
řím v něco lepšího, než je válka,“ řekla. „Váš 
dar mi umožnil koupit si jídlo a pokrýt ně-
které výdaje na zdravotní péči a běžný ži-
vot. Neumím ani říci, jak jsem vám vděčná.“

Když jsme se Lany zeptali na její plány 
do budoucna, odpověděla: „Chci, aby tu 
byla se mnou moje dcera… Chci dělat něco, 
co pomůže druhým lidem tak, jak bylo po-
moženo mně.“

Rádi bychom zopakovali Laniny díky za 
vaše štědré příspěvky, které nám umož-
ňují pomáhat jí a mnoha dalším novým 
židovským přistěhovalcům, kteří často při-
cházejí do Izraele po velmi náročné cestě  
a s sebou nemají téměř nic.

Přel.: -tb-

[chcete-li podpořit  
naše alijové  
a integrační úsilí, 
přispějte na účet č.  
2001528834/2010,  
var. symbol 114.

LANINA 
OBTÍŽNÁ 
CESTA  
DO IZRAELE 
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DOMOV V HAIFĚ HÝŘÍ  
RADOSTNOU ČINNOSTÍ 

YUDIT SETZ

Během oslavy svátku sukot zaplavily 
srdce obyvatel haifského Domova 
pro přeživší holocaust, který zalo-

žilo Křesťanského velvyslanectví, radost 
a štěstí. Obyvatelé Domova přijali mno-
ho zahraničních návštěvníků s krásnými 
dárky a cennými rozhovory.
  
Nečekaná návštěva ze Slovenska
Martin a Júlia Herbertovi ze Slovenska 
navštívili Domov v Haifě těsně před začá-
tkem svátku stánků v Izraeli. Přijeli se 
svou dcerou a z jediného židovského do-
mova pro seniory, který se věnuje přeži-
vším holocaust na Slovensku, přivezli 
dárky a poselství lásky.

„Slyšeli jsme o vás a rádi bychom vám 
předali nějaké drobnosti z naší tvůrčí díl-
ny. Doufáme, že vám udělají radost,“ stálo 
na krásně vyzdobeném přání od obyvatel 
a zaměstnanců domova pro seniory Ohel 
David v Bratislavě.

Klienti haifského Domova měli z jejich 
návštěvy opravdovou radost. Obdivovali 
ruční práce z komunity Ohel David, kre-
ativně malované tašky a další rukodělné 
výrobky, které vytvořili obyvatelé sloven-
ského domova, z nichž mnohým 
je přes 90 let. Naše 

Fanny S., kterou můžete denně potkat ve 
výtvarné místnosti, se hned vydala do 
svého domova, aby návštěvníkům předa-
la vlastnoručně pletené ponožky a ukáza-
la jim všechny vlastní výtvarné práce ve 
svém bytě.
  
Sukot, svátek radosti
Před haifským Domovem byla postavena 
krásně vyzdobená suka, v níž obyvatelé  
s potěšením posedávali, těšili se ze vzá-
jemné společnosti a plnili přikázání z kni-
hy Leviticus 23:42–43 „přebývat“ v suce 
po celý sváteční týden.
  
Návštěvníci z řad účastníků oslavy 
Svátku stánků ICEJ
Po dlouhé době, kdy jsme v Do-
mově nemohli hostit skupiny  
a návštěvníky, jsme měli tu čest 
přivítat německou skupinu, 
která se zúčastnila letošní Slav-
nosti stánků, a také různé dár-
ce, kteří byli v Izraeli a chtěli 
Domov v Haifě vidět na vlastní 
oči.

Ann z Velké Británie nám 
po návštěvě napsala: „Chci 
vám moc poděkovat, že jsem včera 
mohla navštívit Domov pro přeži-
vší holocaust. Děkuji, že jste nám 
věnovali tolik svého času. Bylo to 
opravdu velmi výjimečné a hlu-
boce mě to zasáhlo. Kéž vám Pán 
i nadále velmi bohatě žehná  
a podporuje vás ve službě těmto 
vzácným lidem, kteří jsou tak 
blízcí jeho srdci.“
 
Projekt Strom života
Naše zdravotní sestra Chris-
tine z Křesťanského velvy-
slanectví dostala geniální 
nápad pustit se společně  
s obyvateli Domova do pro-
jektu, který by kladl důraz 
na vděčnost a dobré chví-
le, které v životě prožili.

„Existuje radost, kte-
rá pochází z radostného 
srdce. Jak se ale může 
znovu radovat zlomené 
srdce a zahořklá duše?“ 
uvažovala Christine. 
„Jednou z cest je při-
pomenout si dobré 

věci v životě a vděčnost může srdce znovu 
rozesmát.“

Cílem projektu bylo pomoci obyvate-
lům Domova, aby si připomenuli odvahu, 
naději a sílu začít znovu žít po všem utr-
pení, které zakusili.

„Díky tomuto projektu jsem dokázala 
lépe porozumět našim klientům a navá-
zat s nimi hlubší vztah. Z jejich příběhů 
jsem se dozvěděla mnoho o odvaze, lásce 
a síle a uviděla v nich lidi, kteří po mnoha 
utrpeních bojovali, aby našli cestu zpět do 
života,“ podělila se o své dojmy Christine.

Naomi, jedna z účastnic projektu Strom 
života, byla dojata k slzám, když se snažila 

vysvětlit, jak ji projekt změ-
nil. Hrdě vypráví příběh 

svého Stromu života 
každému návštěv-

níkovi, který k ní 
přijde, a dělí se  
o vše, zač je vděčná.

Představení 
nových 

obyvatel
Do našeho domova  

v Haifě si našlo cestu šestnáct 
nových obyvatel z Ukrajiny. Dva z našich 
nejnovějších příchozích jsou Alexandr  
a Irina z ukrajinského Mariupolu.

Alexandr se narodil v Mariupolu  
a v roce 1941 musel se svou rodinou upr-
chnout, když nacistické Německo napad-
lo Ukrajinu. Skončili v Arménii a dodnes 

Návštěva německé 
delegace
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na to vzpomíná 
jako na dobu 
strachu, hladu 
a nedostatku. 
Od podzimu 

1941 do roku 
1944 nacisté za-

bili odhadem 1,5 
milionu ukrajinských 

Židů a přes 800 000 jich bylo vysídleno 
na východ.

Nakonec se vrátili do Mariupolu, kde 
se Alexandr stal inženýrem a oženil se  
s Irinou, která je dětskou lékařkou. Naro-
dila se jim dcera.

 Když Rusko v únoru napadlo Ukra-
jinu, byli stále velmi aktivní, navzdory 
svému pokročilému věku. Bydleli ved-
le dnes již proslulé ocelárny Azovstal  
v Mariupolu a brzy se jim život změnil na 
noční můru plnou bombardování, hladu 
a nedostatku nejzákladnějších životních 
potřeb. I když nedaleko jejich domova 
opakovaně padaly bomby a tříštila se 
okna a další části domů, jejich životy 
byly ušetřeny. Jednoho dne jim řekli, 
aby si připravili zavazadla, do 15 minut 
je vyzvednou a odvezou je z Mariupolu. 
Irině se stále velmi těžko mluví o všech 
útrapách, které prožili.

„Tohle byly jediné šaty, které jsem si 
mohla vzít s sebou,“ ukazuje Irina obleče-
ní, které má na sobě. Do Izraele přijeli 
letos v červnu i s dcerou a v září se přes-
těhovali do Domova v Haifě.

„Lidé k nám byli velmi laskaví,“ vyklá-
dá s úsměvem Alexandr. „Dostali jsme vše, 
co jsme potřebovali. Nejvíce mě na Izraeli 
překvapilo, že se všude staví a země vzk-
vétá... Těším se, že se budu učit novým 
věcem, a doufám, že v Izraeli prožijeme 
ještě pár hezkých let.“
   
Zamyšlení německého dobrovolníka
Josh, který je součástí našeho týmu  
v Haifě již osm měsíců, se nedávno podělil  
o své zkušenosti s prací v Domově.

„V haifském Domově dělám vše, 
co je potřeba,“ řekl Josh. „Rozumím si  
s technikou, takže pomáhám obyvatelům  
s televizí a počítačem. Také uklízím byty  
a společné prostory. Někdy se starám  
i o zahrady. Pořizuji a upravuji fotografie 
pro publikace a píši aktuální zprávy pro 
ICEJ Aid. vyřizuji dopisy a balíčky, které 
obyvatelům posílají dárci z celého světa. 
Ale mou nejoblíbenější činností je jenom 
tak si s klienty sednout a povídat si.“

„Žádná z prací, které jsem dělal před-
tím, než jsem sem přišel, se nedá srov-
nat s tím, co dělám teď, když se starám 
o tyto vzácné lidi, kteří přišli o rodinu 
tím nejbrutálnějším způsobem a prošli 
si v životě tolika bolestmi,“ pokračoval. 
„Máme tu lidi, kteří museli jako děti žít 
léta v lesích, sháněli jídlo a byli pod-
vyživení. Viděli, jak byla většina jejich 
příbuzných chladnokrevně zavraždě-
na. A dnes žijí společně na jedné ulici. 
Dělí se o obědy a večeře, přátelí se, 
hrají spolu karty a večer tančí. Žijí  
v míru.“

„Pak tu pracuje druhá generace 
lidí, kteří přežili holocaust, a každý 
den do toho dávají celé své srdce. 
Už jim táhne na šedesát a sedmde-
sát, ale stále jsou při síle, okamži-
tě plní každou prosbu obyvatel  
a vždy se snaží, aby to nějak fun-
govalo.“

„Máme zde muslimy, kteří 
úzce spolupracují s židy a křes-
ťany, což dokazuje, že soužití 
nejen funguje, ale umožňuje 
vzkvétající vztahy,“ dodal Josh.

„Máme i pracovníky z řad vězňů,  
z nichž někteří se dopustili závažných 
trestných činů, ale rozhodli se změnit svůj 
život. Když se podíváte na některé z nich, 
uvidíte, že s obyvateli Domova zacháze-
jí jemně a laskavě, ani byste nevěřili, co 
všechno v minulosti udělali,“ dodává.

„Na Jom ha-šoa (Den památky obětí 
holocaustu) mi jedna z obyvatelek řekla, 
že jsem jí ten den pomohl alespoň trochu 
lépe snést. Být s nimi, obejmout je a sdí-
let s nimi část jejich utrpení bylo takovou 
výsadou, zvlášť když jsem si uvědomil, že 
moji pradědové se podíleli na nacistic-
kém režimu. Byl to smutný den a mnoho-
krát mi ukápla slza, ale zároveň jsem cítil 
nesmírnou vděčnost, že jsem jej mohl za-
žít. Stále cítím vděčnost, každý den, když 
přijdu do práce, protože už jen z lidského 
hlediska je to nejvýjimečnější místo, jaké 
jsem kdy viděl,“ uzavřel Josh. 

Přel.: -tb-

Josh et Renate, une résidente, 
profitent d’une promenade à 

Josh a obyvatelka domova
Renate si užívají procházku

[PŘÍSPĚVKY NA DOMOV V HAIFĚ 
PŘIJÍMÁME NA ÚČET Č. 2001528834/2010, 
VAR. SYMBOL 102
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I C E J  S L O V E N S K O

ČTENÍ JMEN NA SLOVENSKU
Deváté září je dnem, který je na Slovensku věnován obětem holocaustu  
a rasového násilí. Toto datum je na mnoha místech Slovenska spojeno se čtením 
jmen obětí holocaustu. Již před dvěma lety jsme si s manželem dali za cíl nejen 
se k této akci připojit, ale také ji přinést na místa, kde zatím ještě neprobíhá.

Deváté září je dnem, který je na Slovensku věnován obětem ho-
locaustu a rasového násilí. Toto datum je na mnoha místech 
Slovenska spojeno se čtením jmen obětí holocaustu. Již před 

dvěma lety jsme si s manželem dali za cíl nejen se k této akci připojit, 
ale také ji přinést na místa, kde zatím ještě neprobíhá. Jelikož žijeme 
s rodinou nedaleko Ilavy, začali jsme naše aktivity směřovat nejprve 
k obnově židovských hřbitovů v Ilavě a okolí. Historie židovské obce 
na tomto území se stala v krátkém čase naší srdeční záležitostí, a tak 
jsme uspořádali přednášku pro veřejnost v DK Ilava již pod zášti-
tou ICEJ. Díky těmto aktivitám jsme se dostali i k nově otevřenému 
Mestskému múzeu v Ilave. Byla nám svěřena realizace vitríny věno-
vané historii židovské obce v Ilavě, která zde před válkou působila 
a výrazně ovlivňovala fungování celého regionu. V muzeu najdete  
i pamětní skleněnou desku se jmény všech těch, kteří byli určeni  
k deportacím a pocházeli z tohoto regionu – ta byla naším hlavním 
cílem a vizí. Pozvání k otevření muzea přijal i Velvyslanec státu Izra-
el na Slovensku Eitan Levon, stalo se tak 24. 6. 2022.

I prostřednictvím této významné události jsme tento rok měli tu 
čest organizovat Čtení jmen obětí holocaustu na sedmi místech. Na-
plnila se vize dělat věci celoplošně a zasáhnout tak co největší část 
regionu. Nejenže jsme se dostali do velkých měst, jako je Trenčín, 
Púchov, Dubnica nad Váhom a zmíněná Ilava. Podařilo se přizvat  
k akci i menší obce, jako je Tuchyňa, Pruské a Košeca.

V ranních hodinách jsme se sešli na starém židovském hřbitově 
na pomezí obcí Tuchyňa a Pruské. Toto zapomenuté místo v den 
akce navštívili nejen starostové obou obcí, ale přišli i pedagogové, 
žáci základní školy v Pruském a nechyběli ani dobrovolní hasiči  
v uniformách. Byly pokládány kamínky, věnce a zapáleny byly nejen 
svíčky, ale na tomto starém hřbitově hořely v onen den pochodně. 
Hudební vložku měla na starost Monika Trošková, kterou mnozí 
mohli slyšet hrát na housle již při otevření muzea v Ilavě. Zazně-
la známá melodie z filmu Schindlerův seznam od Johna Williamse. 
Projevy pronesli starostové obcí, organizátor celé akce Stanislav 
Troška i pan Ľubomír Marcina. Ten s námi cestoval i na další místa. 
Ľubomír Marcina je evangelickým knězem s působištěm v Košeci. 
Tento „Laureát ceny predsedu Trenčianského samosprávného kraja“ 
za rok 2020 se před třiceti lety zasloužil o to, aby na budově pošty 
v Ilavě visela pamětní deska věnovaná obětem druhé světové války. 
Dnešní pošta v Ilavě totiž stojí na místě bývalé synagogy. Bylo pro 
nás důležité, aby se tento vzácný člověk a bojovník za pravdu zú-
častnil. Spojuje nás hned několik zásadních hodnot. Láska k židov-

skému národu, k historii a k pravdě provázela naše společné roz-
hovory po celý den. Vyjadřujeme takto naše upřímné poděkování 
člověku, který tu byl dříve, a my můžeme jen navázat na jeho práci.

Dopoledne jsme se přesunuli do Ilavy, tam probíhala akce už mi-
nulý rok. Ovšem tentokrát jsme se sešli v nově otevřeném muzeu. 
Tedy na místě, kde si mohli příchozí prohlédnout židovskou expozi-
ci a pamětní desku se jmény osob určených k deportacím.

Následovalo město Trenčín, kde jsme se dostlali poprvé, a účast 
byla hojná, z čehož máme upřímnou radost. V pravé poledne jsme 
se setkali s vedením města Dubnica nad Váhom před obecním úřa-
dem. Akci podpořili studenti zdejšího gymnázia s pedagogy, řím-
skokatolický kněz a další. Po skončení jsme ještě absolvovali pár 
velmi emotivních rozhovorů se staršími lidmi, kteří vzpomínali na 
dobu deportací. Nikdy nezapomenu na setkání s paní Marií, která si 
pamatuje, jak její spolužáci židovského původu mizeli v dobytčích 
vagonech. Hořce plakala i po tolika letech. Svěřila se mi, že v noci 
často vzpomíná na tyto vzácné kamarády, které už nikdy neviděla.

Město Púchov připravilo podium v parku, akci výrazně podpo-
řila nezisková organizace Púchovo dedičstvo, která vznikla jako 
dobrovolnická iniciativa již v roce 2011 a od té doby se významně 
podílí nejen na obnově kulturního dědictví regionu, ale klade důraz 
i na dědictví duchovní.

Poslední na seznamu dne byla obec, která leží nedaleko Ilavy – 
Košeca. Jména jsme četli spolu se zastupiteli obce v parku, který 
nedávno prošel rekonstrukcí. I tam zazněly důležité projevy a lidé, 
kteří v parku odpočívali, měli možnost se zastavit a zamyslet nad 
smutnou historií, o které se tu mluvilo tak málo.

Pevně věříme, že se to změní. Děkujeme všem těm, kteří naší 
iniciativě pomohli. Děkujeme všem představitelům měst i obcí, ob-
zvláště kulturnímu oddělení. Jsme vděční za to, že se akce povedla 
a proběhla v jeden den na více místech. Sice nebylo v naší moci za-
řídit, aby to bylo všude ve stejný čas, ovšem jsme upřímně rádi, že 
jsme mohli být na každém místě osobně a spolupracovat nejen na 
připomínce hrůzných činů minulosti, ale především znovu přečíst 
jména těch, kteří o ně byli připraveni – tedy postavit se jasně za 
židovský národ.

„Dám jim ve svém domě a mezi svými zdmi pomník a jméno nad 
syny i dcery. Věčné jméno jim udělím, jméno, jež nikdy nezmizí.“  
Iz 56:5

Tereza Trošková 
foto Lukáš Ronec
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“Od tejto chvíle som bol väzeň bez mena, bol som len číslo 11 713.”
To sú slová významného slovenského architekta Prof. Petra Havaša. 

“V továrni na smrť boli ľudia beštiálne pripravovaní o život 
- ako čísla. Je priam našou povinnosťou prinavrátiť im 
ich mená a nezabudnúť na nich”, povedala publicistka  

a spisovateľka Ľuba Lesná, ktorá založila tradíciu každoročného 
Čítania mien obetí holokaustu na Slovensku. Obete holokaustu 
nemajú vlastné pomníky s náhrobným kameňom a menom. Le-
gislatívou vojnového Slovenského štátu boli Židia len pre svoj 
pôvod najprv dehumanizovaní, potom deportovaní do koncent-
račných a vyhladzovacích táborov, a tým cielene zbavení aj svoj-
ho občianstva. Ich mená cynicky vymenili za anonymné číslo 
vytetované na zápästie. Tento rok v marci sme si pripomenuli 
smutné 80. výročie začiatku transportov zo Slovenska.

Čítanie mien malo 7. septembra svoje 13. dejstvo, tradične 
v priestoroch Divadla P.O.Hviezdoslava v Bratislave. Podujatie 
spolumoderoval Branislav Závodský. Hlavným hosťom večera 
bol Profesor Juraj Stern, preživší holokaust, ktorý sa podelil  
o svoj rodinný príbeh. V hudobných predeloch nás do atmosfé-
ry doby druhej svetovej vojny viedol formácia Dystopic Requi-
em Quartet Mira Tótha.  Nad podujatím prebral záštitu predse-
da vlády Slovenskej republiky pán Eduard Heger. Mená obetí 
holokaustu budú čítať osobnosti verejného života na Sloven-
sku, medzi nimi Božidara Turzonovová, Michal Kaščák, Zuzana 
Aufrichtová, Juraj Droba, Daniel Pastirčák, Eva Andrejčáková, 

Marián Leško, Marek Majeský, Braňo Závodský, Vera Visterová, 
Dado Nagy a mnohí ďalší.  

Súčasťou Čítania mien obetí holokaustu, bola aj tento rok štu-
dentská súťaž a jej vyhlásenie. Tento rok poslali do súťaže dote-
raz najviac esejí. Porota mala čo robiť, keď rozhodovala o poradí. 
Študenti písali na tému: “Kam až dospela nenávisť.” 

Súťaž každý rok pripravujeme v spolupráci s Dokumentač-
ným strediskom holokaustu.  

Po skončení programu v divadle bude pred hlavným vcho-
dom do DPOH prebiehať tichá spomienka spojená so zapaľova-
ním sviečok v pôdoryse veľkej Dávidovej hviezdy, do ktorej sa 
zapojili nielen účastníci, diváci, ale aj náhodní okoloidúci. 

Projekt organizuje slovenská pobočka ICEJ a občianske zdru-
ženie Pravda a láska, za finančnej podpory Nadácie mesta Bra-
tislavy, Bratislavského samosprávneho kraja, Bratislava-Starého 
mesta a Spoločenstva kresťanov Bratislava.

Partnermi podujatia boli Dokumentačné stredisko holokaus-
tu, ŽNO Bratislava, UZŽNO, Bratislavské kultúrne informačné 
stredisko, Divadlo Pavla Országha Hviezdoslava n.o. a Platforma 
Kresťania v meste.

Karin Miháľová, ICEJ Slovensko

ČÍTANIE MIEN “NEZBUDNUTÝCH”  
OBETÍ HOLOKAUSTU  
- 13. DEJSTVO 
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ODKUD POCHÁZELA  
MARIE  
MAGDALENA?
ANEB PŘÍPAD CHYBNÉ IDENTITY

Podle raně křesťanské tradice pocházela slavná Ježíšova učed-
nice z města zvaného Magdala, odtud její jméno Marie z Ma-
gdaly. Místo známé jako Magdala však není v Bibli nikdy vý-

slovně spojeno s Marií Magdalenou. Navíc archeologické naleziště 
známé dnes jako Magdala, nacházející se asi 6 a půl km severně od 
Tiberias na břehu Galilejského jezera, se ve skutečnosti v době Ježí-
še a Marie Magdaleny nazývalo Taricheae. Jak sladit archeologické 
a textové důkazy s raně křesťanskou tradicí?

Odpověď na tuto zdánlivě triviální otázku hledá v podzimním 
vydání časopisu Biblical Archaeology Review z roku 2022 bada-
telka Joan E. Taylorová. Tato profesorka se specializuje na počátky 
křesťanství a judaismus období druhého chrámu na King's College  
v Londýně.  Ve svém výzkumu prozkoumala starověké literární  
a archeologické důkazy o umístění Magdaly. Její článek „Chybná iden-
tita Magdaly“ objasňuje kromě jiného historickou identitu uvede-
ného archeologického naleziště, které si mnozí čtenáři Bible spojují  
s Marií Magdalenou.

Mnoho učenců tvrdí, že není vůbec jasné, že Mariina biblická 
přezdívka („Magdalena“) znamená, že pocházela z místa jménem 
Magdala. A ačkoli někteří raně křesťanští autoři tvrdili, že Mariina 
přezdívka naznačovala, že pochází z vesnice jménem Magdala, ne-
věděli, kde se nějaká taková nachází.

Místo zvané Magdala (hebrejsky Migdal) nacházející se severně 
od Tiberias začali křesťanští poutníci navštěvovat teprve v šestém 
století. V důsledku toho se zde rozvinul rozsáhlý klášterní komplex, 
který zmiňují evropští poutníci od byzantského období až po stře-
dověk. Tyto zmínky popisují návštěvu místa, které zahrnovalo kos-
tel zasvěcený Máří Magdaleně.

Problém je však v tom, že archeologie a starověké texty uka-
zují, že dnešní Magdala, která byla nedávno obnovena jako hotel  
a poutní letovisko, byla během prvních století př. n. l. a našeho 
letopočtu prosperujícím obchodním centrem nazývaným Tari-

cheae. Nacházel se zde rušný přístav, skladiště, rozsáhlé lázně  
a další veřejné budovy. Měl také nejméně dvě synagogy, které slou-
žily jeho 40 000 obyvatelům.

Je zajímavé, že v římské Palestině se vyskytovalo několik měst 
nebo vesnic zvaných Magdala nebo Migdal. V překladu toto slovo 
znamená „věž“ a název se užíval pro místa spojená se strážními 
věžemi nebo opevněními. „Jak v Bibli, tak v pozdější křesťanské  
a rabínské literatuře najdeme mnoho měst a míst pojmenovaných 
podle věží: Migdal Eder (Věž stáda), Migdal Tsebayya (Věž barvířů) 
a Migdal El (Věž Boha), abychom jmenovali alespoň některé,“ píše 
Taylorová. 

Dále uvádí, že za vhodné místo, ze kterého by mohla Marie po-
cházet, bychom mohli považovat osadu zvanou Migdal Nunaja. Byla 
to malá židovská vesnice na bezprostředním předměstí starověké 
Tiberias (necelých 5 km jižně od dnešní Magdaly). Byla to jediná 
Magdala na březích Galilejského jezera, která byla známá v prvních 
několika stoletích našeho letopočtu. Její název znamená „Rybí věž“, 
což je možný odkaz na její rybářskou produkci.

V prvním století před naším letopočtem bylo starověké 
Taricheae důležitým přístavem. Zdejší synagoga měla 
podlahy dlážděné mozaikami. Uprostřed se nachází nádherně 
vyřezávaný kámen, ze kterého mohla být čtena Tóra. 

 Rozsáhlý areál  
u Galilejského jezera, 

dnes známý jako  
Magdala, se v době 

Ježíše a Marie  
Magdaleny nazýval 

Taricheae. 

 Údajné místo naroze-
ní Marie Magdaleny  

v Magdale,  
fotografováno mezi 

lety 1890 a 1900,  
zobrazující svatyni 

al-'Ajamiho,  
která patřila k arabské 

vesnici Al-Maždal, 
a ruiny Magdaly.
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Marie Magdalena  
se svým atributem,  
tedy nádobou s mastí.  
Tato olejomalba  
nizozemského umělce  
Jana van Scorela  
pochází z doby kolem  
roku 1530.  
Foto: Jan van Scorel,  
via Wikimedia Commons.
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Přestože křesťanství je hluboce zakořeněno v hebrej-
ské půdě, mnozí křesťané o tomto bohatém hebrej-
ském dědictví nejsou informováni. Kniha popisuje,  
co je společné judaismu a křesťanství, jak spolu souvisí 
Starý a Nový Zákon, a vyzývá křesťany, aby objevili heb-
rejské kořeny své víry a dospěli tak k biblicky autentičtěj-
šímu životnímu stylu. 

Brož., 380 str., 240 Kč

Tato šokující a bolestná kniha vypráví tragický příběh 
„církve“ a židovského národa, počínaje prvními přípa-
dy pronásledování Židů křesťany ve čtvrtém století,  
až po nevyslovitelné hrůzy holocaustu. Zmiňuje dnešní 
antiizraelské sklony v médiích i antisemitismus, který je 
dodnes slyšet z kazatelen. Tento příběh by měl znát ka-
ždý křesťan.

Brož., 220 str., 169 Kč

 
Náš otec Abraham: 
židovské kořeny křesťanské víry
Marvin R. Wilson

 

Máme ruce od krve:  
tragický příběh „církve“ a židovského národa
Michael L. Brown

Praktický a srozumitelný návod pro křesťany, jak se pou-
čit z židovské tradice a obohatit vlastní oslavu Velikonoc. 
Kniha zachovává strukturu tradiční pesachové hagady 
s mnoha autentickými texty, které jsou doplněny vysvět-
lením a mnoha novozákonními pohledy, jež vrhají nové 
světlo na Poslední večeři. Nechybí sbírka tradičních re-
ceptů a pesachových písní.

Brož., 135 str., 290 Kč

Tass Saada měl už v sedmnácti svůj Kalašnikov. Ute-
kl z domova a stal se ostřelovačem a osobním řidičem 
Jásira Arafata. Vyrůstal jako palestinský uprchlík v Sa-
údské Arábii a tato zkušenost jej naučila nenávidět.  
A stejně jako mnozí další Palestinci, obrátil svou nenávist 
– a svou zbraň – proti Izraeli. Jeho příběh mohl skončit 
tragicky, mohl se stát jen další z mnohých obětí nenávisti, 
která kvasí na Blízkém východě. Ale Tass se měl dočkat 
lepšího osudu. Je to příběh, v němž nakonec láska trium-
fuje nad nenávistí, smíření nad trvalým rozdělením. Ten-
to příběh může inspirovat každého z nás, abychom do-
kázali překonávat rozdělení a konflikty ve svých životech.

Brož., 220 str., 290 Kč

VYŠEHRADSKÁ 

HAGADA

2. vydání

SKUTEČNÝ PŘÍBĚH SNAJPRA 
O JEHO CESTĚ OD NENÁVISTI K LÁSCE

TASS SAADA

SLOUŽIL JSEM
ARAFATOVI
IWW

Existuje termín, kterému se říká politická korektnost, a já tento termín považuji za eufemi-
smus pro politickou zbabělost; proto mi dovolte, abych nebyl zbabělý. Je třeba jasně po-
jmenovat nepřítele lidské civilizace: tímto nepřítelem je mezinárodní terorismus spojený  
s náboženským fundamentalismem a religiózní nesnášenlivostí.

Miloš Zeman, prezident ČR

Kniha Tasse Saady mne osobně oslovila tím, jak popisuje svůj život a proměnu z úhlavního 
nepřítele Izraele k jeho příteli. Oslovila mne také díky tomu, že sám jsem prožil podobnou, 
byť ne tak dramatickou cestu. Životní cesta Tasse ukazuje, že jen skrze osobní poznáni pra-
vého Boha je možné dosáhnout míru ve Svaté zemi a že i z největších nepřátel Židů se mohou 
stát jejich milující přátelé.

Lukáš Lhoťan, bývalý muslim a autor knih Islám a islamismus v České republice  
a Ježíš Kristus a islám
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Tass Saada  měl už v sedmnácti svůj Kalašnikov. Utekl z domova a stal 
se odstřelovačem a osobním řidičem Jásira Arafata.
Narodil se jako palestinský uprchlík v Gaze a vyrůstal v Saúdské Arábii. Jeho 
životní zkušenost jej naučila nenávidět. A stejně jako mnozí další Palestinci, 
obrátil svou nenávist – a svou zbraň – proti Izraeli. 

Příběh Tasse Saady mohl skončit tragicky, mohl se stát jen další z mnohých 
obětí nenávisti, která kvasí na Blízkém východě. Ale Tass se měl dočkat lepší-
ho osudu. Jeho příběh vám umožní zblízka nahlédnout:
- do světa Jásira Arafata
- do života, bojů a myšlení palestinského uprchlíka
- do srdce muslima, který se stal křesťanem a dočkal se za to pronásledování 
od vlastní rodiny
- do procesu proměny od nenávisti k lásce a naději.

Tento příběh není jen o tom, jak se palestinskému uprchlíkovi podařilo uspět  
v Americe. Je to příběh, v němž nakonec láska triumfuje nad nenávistí, smíření 
nad trvalým rozdělením. Tento příběh může inspirovat každého z nás, abychom 
dokázali překonávat rozdělení a konflikty ve svých životech. SL
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Sloužil jsem Arafatovi
Tass Saada

Vyšehradská hagada

OBJEDNÁVEJTE  
NA ADRESE: 
INFO@ICEJ.CZ
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IZRAEL ŽIJE
PŘIPOMÍNKA NACISTICKÉHO POGROMU V KARLOVÝCH VARECH

Devátého listopadu uplynulo 84 let od 
nacistického pogromu známého pod 
cynickým názvem „křišťálová noc“. Při 

něm bylo na území Říše vypáleno více než sto 
synagog, byly zničeny tisíce židovských obcho-
dů a desetitisíce Židů zatčeny. Protože Karlovy 
Vary jako zabrané území Sudet byly už také 
součástí nacistické Říše, lehla popelem i tamní 
synagoga, která stávala v Sadové ulici.

Od roku 2005 si křesťané z ICEJ společ-
ně s karlovarskou židovskou obcí a za účasti 
představitelů města i kraje připomínají tento 
pogrom společným shromážděním, které se 
tradičně koná v prostorách kina Drahomí-
ra. Letošní program byl mimořádně bohatý  
a zajímavý. Po úvodních krátkých proslovech 
primátorky Andrey Pfeffer-Ferklové a hejtma-
na Petra Kulhánka pozdravila shromážděné 
zástupkyně izraelského velvyslanectví Roni 
Abramson. Pak už následovala bohatá historic-
ká žeň.

Historik dr. Vladimír Bružeňák přehled-
ně připomněl události podzimu roku 1938  
v karlovarském regionu, který byl na základě 
mnichovské dohody odstoupen nacistické Říši. 
Poté přečetl předseda karlovarské židovské 
obce Pavel Rubín dojemné vzpomínky své ma-
minky Elišky, která jako jediná ze své rodiny 
přežila holocaust.

Následoval moderovaný rozhovor Mgr. Lu-
káše Květoně, sociálního pracovníka ŽO Karlo-
vy Vary, s panem Hanušem Hronem, přeživším 
holocaust, jehož motto zní: „S naší rodinou 
to Hitlerovi nevyšlo“. Tento nesmírně vitální  
a vtipný 97letý pán bavil celé shromáždění 
svými vzpomínkami, které i přes závažnost 
obsahu nepostrádaly vtip a nadhled. Jeho po-
vídání bylo nepochybně vrcholem celého od-
poledne. Stejnou myšlenku, totiž že navzdory 
Hitlerovým snahám Židé přežili, vyjadřuje také 
název celého vzpomínkového pořadu Am Jisra-
el Chaj – Izrael žije. 

Mojmír Kallus pak informoval o činnosti 
ICEJ a promítl krátké video zachycující praktic-
kou pomoc, kterou poskytujeme Izraeli v kri-
zi, konkrétně v podobě protiraketových krytů  
a protipožárního vybavení. 

Na závěr programu, jímž provázel Radek 
Hejret a který hudebně doprovázel jeho syn 
Filip, ještě zazněla připomínka Chaima Kočího, 
který pozval přítomné k pietnímu setkání u pa-
mátníku na místě zničené synagogy, jež se ko-
nalo po skončení programu v kině Drahomíra. 

Slušně zaplněný sál kina Drahomíra do-
kazuje, že téma není místním občanům cizí. 
Zvláště jsme byli potěšeni účastí několika pe-
dagogů a zejména mladých lidí.  

Mojmír Kallus

shora: Roni Abramson
dr. Vladimír Bružeňák
Hanuš Hron
Chaim Kočí
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Narodila jsem se 25. 2. 1911 v malé vesničce Wirschin (nyní 
Březín) v okresu Kralovice nedaleko Manětína. Mluvilo se 
zde pouze německy, po obsazení Sudet spadala tato ves-

nice do tohoto zabraného území. Byli jsme zde jediní židovského 
původu a až do mnichovské zrady jsme zde žili v naprosté sou-
sedské pohodě.

V červnu roku 1935 jsem se provdala za svého prvního man-
žela pana Františka Zentnera. Shodu manželova jména s mým 
rodným příjmením zdůrazňuji jen z důvodu, že mezi námi nebyl 
ani vzdálený příbuzenský vztah. Provozovali jsme malý obchod  
s domácími potřebami a železářským zbožím.

Krátce po mnichovské zradě jsme s manželem utekli z Karlo-
vých Varů a na nějaký čas jsme se usadili v Lužné-Lišanech u Ra-
kovníka. Mimo území Sudet jsme ale nepobyli příliš dlouho. Bratr 
vycestoval před vypuknutím války do Anglie a celou válku bojo-
val jak v britské armádě, tak i u československého sboru. Protože 
rodiče zůstali osamoceni, tak jsme se nakonec přestěhovali zpět 
do zabraného území, k rodičům do vesnice Březín u Manětína. 

VZPOMÍNKY  
ELIŠKY  

RUBÍNOVÉ 
(1911-2000)

Fotografie z rodinného archivu 
rodiny Rubínových

 Eliška a František
 rodinná sešlost
 obchod po válce
 železářství Zentner
 Eliška se svými rodiči

H I S T O R I E
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Tímto jsme se ale opět ocitli v dosahu nacistů a po krátkém jedno-
denním pobytu ve vězení ve Žluticích nás převezli do Karlových 
Varů, kde nás zavřeli v budově okresního soudu ve věznici v od-
dělení gestapa.

Zážitky tam byly strašné, manžela bili, celou dobu bylo 
slyšet výkřiky hrůzy a bolesti. Po týdnu odvezli manžela do 
saského Zwikau. Jak jsem se později od manžela dověděla, 
byl přesvědčen, že jej tam zastřelí. V prosinci 1939 se nacis-
té rozhodli, že musíme Sudety opustit. Hrozili, že nám zabaví 
vše, nakonec jsem je ale uprosila, že mi dovolili sbalit věci, vzít 
zbytek rozkradeného nábytku a dále slíbili, že za této podmín-
ky manžela pustí a že se budeme oba moci do tehdy již protek-
torátu přestěhovat. Toto proběhlo těsně před Vánocemi, a tak 3. 
1. 1940 jsme odjeli do Plzně, kam se mezi tím již přestěhovali  
i moji rodiče. 

Manžel pracoval v lomu a já jsem zůstala doma. Bydleli jsme 
v podnájmu v ulici Veleslavínova 26, a to až do 18. 1. 1942, kdy 
se přiblížilo datum deportace do Terezína. Od června 1939 jsem 
vlastnila cestovní pas vydaný již protektorátním policejním ředi-
telstvím v Plzni s platností výjezdu do Spojených států americ-
kých. Rozhodla jsem se však tuto možnost nevyužít, nechtěla jsem 
zde nechat rodiče samotné.

Deportace do Terezína 
Měla jsem číslo S-780. Jeli jsme osobním vlakem, ale doprováze-
jící SSmani byli opilí, hrozně řádili, vybrali si vždy pět až šest lidí, 
které hrozně bili. Bylo to strašné.

Příchod do Terezína byl skličující. Dostala jsem se do Drážďan-
ských kasáren, bydlela jsem na 3. dvoře, manžel v ,,Sudetech“. Po 
nějaké době zařadili manžela k terezínským hasičům, ti byli chrá-
něni před transporty, a to až do 1. 10. 1944, kdy byl pod č. Eo-891 
deportován do Osvětimi. Moje rozhodování bylo rychlé, do téhož 
transportu jsem se přihlásila dobrovolně.

Práce v Terezíně: první rok jsem zažívala strašný hlad, praco-
vala jsem v Putzkolonne, druhý rok jsem se dostala do kuchyně, 
to již bylo lepší, protože, co se jídla týká, jsem si mohla přilep-
šit. Manžel bydlel ve zvláštním hasičském domě, kde měli jakési 
,,kumbály“. Já jsem se stěhovala celkem třikrát do různých ubikací. 
Přesto vše jsem si později uvědomila, že Terezín byl proti tomu, co 
následovalo po deportaci do Osvětimi vlastně ,,ráj “.

Křivoklát: na jaře 1942 odjelo tisíc žen do křivoklátských lesů 
sázet stromky. Měli jsme tam vlastní kuchyni, bydlely v prkenné 
boudě a měli jsme možnost se mýt. To nebylo špatné. Bylo nám 
řečeno, že jsme chráněny před transportem, ale jak se později 
ukázalo, nebyla to pravda.

Odjezd do Osvětimi
Byl nás celý zástup, namačkáni v dobytčácích jsme tam jeli přes 
noc. Nikdo nevěděl, kam nás vezou, kolovaly různé fámy.

Birkenau: byli jsme nahnáni do jedné velké místnosti, zavaza-
dla nám sebrali. K selekci jsme hned nešli, rozdělili nás na muže  
a ženy. Moc si z toho nepamatuji, protože to byla hrůza. Vím jen, 
že nás nejprve zahnali do baráků, poté ven a do sauny. Pak došlo 
na odevzdávání cenností, které jsme ještě měli na sobě. Odevzda-
la jsem snubní prsten, zůstali jsme stát nahé a potom byla selekce.

Venku jsem ve stoje dostala jednu zástěru a dřeváky – nic víc. 
Všichni jsme si velmi rychle uvědomili nepopsatelný rozdíl v po-
rovnání s předchozím pobytem v Terezíně. To se poté každým 
dnem jen potvrzovalo.

Po čtrnácti dnech strašné zimy a hladu (všude plno bláta) 
přišla další selekce SS a rozdělili nás na práce. Byla jsem velmi 
rozrušená. Asi za tři nebo čtyři dny nás tisíc žen naložili do vlaku 
a odvezli v dobytčácích do Birbaumlu. Tam byla louka, na které 
jsme si museli postavit stany a leželi jsme v nich na dřevě pod 
jednou dekou – byla hrozná zima. Nějaké šatstvo a prádlo jsme 
dostali v Osvětimi. Byly to pruhované koncentráčnické šaty. Ráno 
nás nahnali na zákopové práce. Já jsem sice byla zvyklá fyzicky 
pracovat, ale hlad a zima byly strašné. A při tom se konaly apely. 
Byly jsme rozděleny do skupin asi po třiceti.

K jídlu jsme ráno dostávali černou kávu (bryndu) a chleby.  
V poledne ajntopf a nějakou marmeládu, tři deka margarinu a lží-
ci tvarohu. Mráz byl strašný. Polští vězni - muži káceli v lese stro-
my, my jsme musely osekávat větve a kopat zákopy. Někdy bylo 
možno rozdělat oheň. Velitelem byl nějaký SS oberscharführer  
s obličejem poďobaným od neštovic. Podřízeny mu byly dozorky-
ně SS.

Každou skupinu mělo na starosti kápo z řad vězňů – Němek. 
Zem byla zmrzlá, ale kopalo se do hloubky, rovnající se výšce sto-
jícího člověka. Při práci mě SS fackoval, už jsem nemohla udržet 
lopatu.

Stály jsme v zákopu ve vodě. Na nohou jsem měla lehké pánské 
polobotky, promáčené šaty – byla jsem nemocná. V těch promáče-
ných šatech jsme spaly, šaty byly tak zmrzlé, že při jejich svlékání 
s nimi odpadávaly kusy masa a kůže.

Tak to probíhalo až do ledna 1945, kdy nás naložili do vagó-
nů a odvezli do koncentračního tábora Gross-Rosen. Tam jsme 
byly jen několik dní a dostaly jsme snad jen vodu. Asi po dvou 
až třech dnech jsme byly transportovány přes Výmar do Bergen-

-Belsenu. Tam byl tyfus, ten jsem dostala a pak si již nepamatuji 
skoro nic. Ležela jsem a pode mnou byli mrtví. To byl květen a do 
práce se již nechodilo, při apelech vězni hrozně padali. Dostala 
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UČEDNÍKEM RABÍNA JEŽÍŠE: 
JAK MŮŽE JEŽÍŠOVO ŽIDOVSTVÍ OBOHATIT VAŠI VÍRU

Ann Spangler a Lois Tverberg

Představ si, že žiješ v roce 30 a učíš se u největšího rabína všech dob.
Jaké by to asi bylo, kdybychom se mohli přenést do prvního století a sedat u nohou 

rabína Ježíše, stejně jako jeho židovští učedníci? Jak by znalost zvyků, představ a tradic 
tehdejší židovské kultury ovlivnila naše chápání evangelia?

Autorky předkládají obraz Ježíše jako židovského učitele z prvního století s přesností 
vědců, dramatičností dobrých vypravěčů a vnitřním zaujetím učedníků. Tato kniha bude 
velkým obohacením jak pro odborníky, tak pro laiky. Z této studie, která je podpořena 
pečlivým zkoumáním starověkých textů i nejnovějšími archeologickými objevy, zaznívá 
jasná výzva k následování biblického Ježíše.

Kdybychom mohli vrátit čas do prvního století a ocitnout se v tehdejším židovském 
světě, jaké by to bylo následovat židovského Ježíše? Toto čtivé dílo čerpá z rabínských 
zdrojů i ze současného biblického výzkumu. Autorky s nadšením seznamují čtenáře  
s cennými aspekty židovské kultury, životního stylu a učení slavného rabína z Galileje. 
Svým chytlavým osobním stylem a reflektováním židovského přístupu k učednictví se 
jim podařilo trefit se do černého. Autorky čtenáře zvou, aby se posadili k nohám rabína 
Ježíše, a po přečtení knihy zatoužili v objevování pokračovat. 

Knihu vydal Institut Williama Wilberforce. 

Doporučená prodejní cena v knihkupectvích: 550 Kč. Využijte mimořádné 
zaváděcí slevy a pořiďte si tuto knihu za pouhých 390 Kč. Platí pro objednáv-
ky odeslané do 31. 12. 2022.
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jsem také otravu krve. Nebyla jsem schopna pohybu, jen jsem 
ležela.

Osvobození 
Pak už se mi jako ve filmu vynořují z paměti tváře anglických vojá-
ků vyděšené z toho, jaká nepředstavitelná hrůza je na konci války 
ještě čekala. Angličané přišli 16. 5. 1945 a osvobodili nás. Nebýt 
toho, tak bych nejpozději do týdne zemřela. Byla jsem stejně jako 
ostatní strašně zavšivená. Koupali nás a potom umístili v lazaretu, 
který byl zřízen v bývalém důstojnickém kasinu. Byla jsem léčena 
v nemocnici, a to navíc i se svrabem.

Domů jsem se dostala až v polovině července 1945. Když jsem 
přijela v noci domů do Plzně, tak mě nikdo nepoznával, neměla 
jsem žádné vlasy. Dozvěděla jsem se, že z celé rodiny jsem přežila 
jen já, z ostatních se nevrátil nikdo. Dobří lidé mi uschovali pár 
dokladů a rodinných předmětů.

Krátce na to jsem se přestěhovala zpět do mého předválečného 
trvalého bydliště – Karlových Varů.

Když na krátkou návštěvu v roce 1946 přijel z Anglie můj bratr 
Dolfi, měla jsem již i po zdravotní stránce to nejhorší za sebou.

Později jsem se v Karlových Varech náhodně potkala s Otou Ru-
bínem, vzpomněli jsme si oba, že se trochu známe z Terezína a že 
z našich původních rodin se nikdo z táborů smrti nevrátil. A to nás 
spojilo navždy.

Ještě malý dovětek pana Rubína
Jedno setkání se svou maminkou, která zemřela v roce 2000, jsem 
ale ještě zažil. Když jsem se před několika lety díval v televizi na 
filmový dokument ,,Osvobození KT Bergen-Belsen“, náhle jsem 
zpozorněl. Viděl jsem, jak dva angličtí vojáci nesou na nosítkách 
mladou, očividně těžce nemocnou ženu, která s posledním zbyt-
kem sil líbá jednomu z nich ruku. Scéna, při které asi zamrazilo 
nejen mne. Scéna, jakou by i sebelepší režisér nevymyslel.

Tyto vzpomínky přečetl pan Pavel Rubín, syn Elišky Rubínové,  
na setkání k výročí „křišťálové noci“ v Karlových Varech  

Pan Rubín 
čte maminčiny 
vzpomínky

Eli a Dolfi
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připravuje -sipi-

Ludvík Aškenazy složil roku 1939 maturitu, poté studoval 
v polském Lvově slovanskou filologii. Počátkem druhé 
světové války byl evakuován do Kazachstánu, kde učil na 
střední škole dějepis. V roce 1942 vstoupil do  
1. československého armádního sboru vedeném 
Ludvíkem Svobodou. Po druhé světové válce pracoval 
až do začátku 50. let v pražském rozhlase jako reportér 
a zahraničně politický komentátor. Působil také 
jako válečný zpravodaj v Izraeli. V roce 1964 se stal 
zakládajícím členem Odboru přátel a příznivců Slavie. 
Po invazi vojsk Varšavské smlouvy do Československa 
emigroval s celou rodinou do západního Německa.  
V Německu byl spisovatelem na volné noze.

Bedřich Václavek vystudoval gymnázium v Třebíči, poté 
studoval germanistiku a bohemistiku na Filozofické 
fakultě Karlovy Univerzity v Praze. Po ročním studiu 
na univerzitě v Berlíně působil krátce v Brně jako 
středoškolský profesor a potom jako knihovník 
Zemské a univerzitní knihovny v Brně a Studijní 
knihovny v Olomouci. Ve dvacátých letech byl členem 
avantgardy sdružené v Devětsilu. Za okupace se zapojil 
do protifašistického odboje, byl zatčen a převezen do 
koncentračního tábora v Osvětimi.

Bedřich Václavek       
(10. 1. 1897 Čáslavice  

- 5. 3. 1943 Osvětim)  
● marxistický estetik,  

literární teoretik a kritik

Vladimír Železný     
(3. 3. 1945 Kujbyšev) 

● žurnalista, podnikatel  
a politik 

Ludvík Aškenazy   
(24. 2. 1921 Český Těšín 

-18. 3. 1986 Bolzano, Itálie) 
 ● spisovatel, reportér  

a rozhlasový pracovník

Vladimír Železný odmaturoval roce 1963 na Střední všeobecně vzdělávací škole v Praze  
a nastoupil na pozici asistenta produkce v Československé televizi. V roce 1964-70 studo-
val na Institutu osvěty a novinářství Univerzity Karlovy v Praze. Během srpnové invaze se 
aktivně účastnil ilegálního televizního vysílání proti okupaci. V roce 1990 se stal mluvčím 
Občanského fóra. V roce 1993 získala společnost CET 21 s Železného projektem od Rady 
pro rozhlasové a televizní vysílání licenci na vysílání celoplošného kanálu. Do politiky 
vstoupil Vladimír v roce 2002 kandidaturou do Senátu v obvodu č. 54 – Znojmo.V roce 
2004 kandidoval za hnutí Nezávislí do Evropského parlamentu a stal se europoslancem.. 
V roce 2009 v Česku zaregistroval značku Libertas.cz jako českou pobočku euroskeptické 
strany Libertas.eu. V listopadu 2013 nastoupil do funkce generálního ředitele TV Barran-
dov. Po pěti měsících ve funkci skončil.

Pomník Bedřicha Václavka v Brně

Zahájení vysílání  
televize Nova 
4. února 1994

kalendárium (leden - březen 2023) 
Výročí narození významných židovských osobností  
spjatých s českými dějinami
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ZA IZRAEL – ZA NOVOU IZRAELSKOU VLÁDU
Ve volbách 1. listopadu zvítězila koalice stran, které předem de-
klarovaly, že sestaví vládu pod vedením Binjamina Netanjahua. 
Ukazuje se však, že jednání není jednoduché a ke dni uzávěrky 
dosud vláda nebyla sestavena. Modleme se, aby bylo možné zfor-
movat stabilní vládu, jež povede zemi moudře a spravedlivě. Mod-
lete se za bezpečnost a dobrou ekonomickou situaci Izraele a také 
za to, aby nově ustanovená vláda jednala příznivě s mesiánskými 
věřícími a křesťany, kteří žijí a pracují v Zaslíbené zemi.

„Vybral schopné muže ze všeho Izraele a ustanovil je za 
představitele lidu, za správce nad tisíci, sty, padesáti a deseti.“ 
(Ex 18:25)

„Na prvním místě žádám, aby se konaly prosby, modlitby, 
přímluvy, díkůvzdání za všechny lidi, za vládce a za všechny, 
kteří mají v rukou moc, abychom mohli žít tichým a klidným 
životem v opravdové zbožnosti a vážnosti. To je dobré a vítané 
u našeho Spasitele Boha… (1 Tim 2:1–3)

ZA PROTESTY V ÍRÁNU
V Íránu pokračují rozsáhlé protesty v návaznosti na zabití ženy 
„mravnostní“ policií kvůli nesprávně nasazeného hidžábu. Pro-
testy si zatím vyžádaly početné oběti a zatčení. Některá média 
tvrdí, že už se nejedná pouze o demonstrace, ale že probíhá re-
voluce, která by mohla svrhnout teheránský klerikální režim. Ale 
ajatolláhové se moci nevzdají lehce, mnohem spíše budou zuřivě 
bojovat, aby si udrželi kontrolu nad zemí.

Modlete se, aby islámský revoluční systém a duch ovládající 
Írán padl a byl zlomen. Modlete se, aby měl západ tentokrát odva-
hu stát při těch, kdo touží po větší svobodě a doufají v konec ra-
dikálního režimu. Stůjme při nich v postech a modlitbě, abychom 
ovlivnili celý region, stejně jako kdysi prorok Daniel. A modleme 
se také za duchovní oživení a mocné působení Ducha svatého 

mezi Íránci.

„Avšak ochránce perského království stál proti mně po je-
denadvacet dní. Dokud mi nepřišel na pomoc Míkael, jeden  
z předních ochránců, zůstal jsem tam u perských králů.“ (Dan 
10:13)

„Ukázala se Boží milost, která přináší spásu všem lidem  
a vychovává nás k tomu, abychom se zřekli bezbožnosti a svět-
ských vášní, žili rozumně, spravedlivě a zbožně v tomto věku 
a očekávali blažené splnění naděje a příchod slávy velikého 
Boha a našeho Spasitele Ježíše Krista.“  (Tit 2:11–13)

ZA RUSKO-UKRAJINSKÝ KONFLIKT
Ruská válka na Ukrajině se protahuje a konec není v dohledu. 
Objevují se početné zprávy, že Ukrajina dobyla zpět velké oblasti 
na východě a jihu včetně velkého města Chersonu, a to navzdory 
rozhodnutí Kremlu tato území anektovat a mobilizovat 300 000 
nových vojáků. Hlavní ruské „vítězství“ z poslední doby bylo po-
užití ozbrojených dronů dodaných Íránem k útokům na civilní 
infrastrukturu, zvláště na ukrajinské elektrárny, daleko za fron-
tou. Jelikož se blíží zima, očekává se, že válka zhorší situaci pro 
všechny obyvatele Ukrajiny. A tím, že se Írán více přímo zapojuje 
do konfliktu, se Izrael pomalu více přiklání na ukrajinskou stranu.

V modlitbách za tuto situaci si připomínejme, že Pán dokáže 
změnit věci rychle a modlitba je mocným prostředkem, jak ote-
vřít cestu působení Jeho ruky mezi národy. Modlete se prosím, 
aby rusko-ukrajinská válka brzy skončila a aby byly na Ukrajině 
ušetřeny nevinné životy. Modlete se, aby bylo ruské vedení zahan-
beno ve své agresivní politice a jednání vůči sousedům. Modlete 
se, aby povstali vůdci v Kristově Těle v Rusku i na Ukrajině, aby 
byli posíleni, aby Pán tuto situaci zvrátil a v srdcích lidí se probu-
dilo mocné duchovní oživení.

„Ty věrnému osvědčuješ věrnost, muži dokonalému svou 
dokonalost, ryzímu svou ryzost osvědčuješ, s neupřímným se 
však pouštíš do zápasu. Ty lid ponížený zachraňuješ, ale pový-
šené nutíš sklopit oči.“ (Ž 18:26–28)

„Pohleď tedy, Pane, na jejich hrozby a dej svým služební-
kům, aby s odvahou a odhodlaně mluvili tvé slovo; a vztahuj 
svou ruku k uzdravování, čiň znamení a zázraky skrze jméno 
svého svatého služebníka Ježíše.“ (Sk 4:29–30)

Děkujeme, že se k nám přidáváte v modlitbách!
ICEJ

   

Doporučujeme také, abyste se k nám přidali  
online každou středu v 15:00 SEČ  

při pravidelném modlitebním shromáždění  
v rámci iniciativy Izajáš 62 (v angličtině).  

Více informací najdete na stránce  
on.icej.org/ICEJGlobalPrayer

k modlitbám - zima 2022

S E R V I S
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ŽIDOVSKÉ SVÁTKY:
18. – 25. 12. 2022  
Chanuka (Svátek zasvěcení)

6. 2. 2023 Tu bi-švat (Nový rok stromů)

7. 3. 2023 Purim

6. – 13. 4. 2023 Pesach (sederový večer je 5. 4.)

Uvádíme rozpis čtení oddílů Tóry - pěti knih 
Mojžíšových) nazvaný podle prvního hebrejského 
slova. Haftara (doslova „závěr“) je čtení z dalších 
částí Tenachu (Staré smlouvy), které vychází 
z u nás běžné aškenázské tradice. Datum se 
vztahuje vždy k šabatu - sobotě, kdy se daný text 
čte v synagogách. Šabat stejně jako všechny 
svátky však začínají již v předvečer uvedeného 
dne.
Některé internetové adresy pro studium Tóry:  
The Tanach Study Center (Menachem Leibtag): 
www.tanach.org, Project Genesis (mnoho různých 
autorů): www.torah.org, Mesiánské výklady –  
The First Fruits of Zion: http://ffoz.org/TorahClub

Výklady, které v rámci cyklu „Strom života“ 
zpracovává Mojmír Kallus, si můžete objednat 
v elektronické formě na adrese: info@icej.cz

parašot
Datum Název Paraša Haftara
7.1.2023 Vajechi Gn 47:28 – 50:26 1. Kr 2:1-12

14.1.2023 Šmot Ex 1:1 – 6:1 Iz 27:6-28:13, 29:22-

21.1.2023 Vaera Ex 6:2 – 9:35 Ezech 28:25-29:21

28.1.2023 Bo Ex 10:1 – 13:16 Jer 46:13-28

4.2.2023 Bešalach Ex 13:17 – 17:16 Sd 4:4-5:31

11.2.2023 Jitro Ex 18:1 – 20:23 Iz 6:1-7:6, 9:5-6

18.2.2023 Mišpatim Ex 21:1 – 24:18 2. Kr  12:1-17

Chajej Sara Gn 23:1–25:18 1. Kr 1:1-31

25.2.2023 Truma Ex 25:1 – 27:19 1. Kr 5:26 – 6:13

4.3.2023 Tecave Ex 27:20 – 30:10 1. Sam 15:2-34

11.3.2023 Ki tisa Ex 30:11 – 34:35 Ezech 36:16-38

18.3.2023 Vajakhel- Ex 35:1 – 40:38 Ezech 45:16-46:18

25.3.2023 Vajikra Lev 1:1 – 5:26 Iz 43:21-44:23

do diáře

Tučným písmem jsou vyznačeny svátky přímo ustanovené v 
Bibli, obyčejným písmem svátky vztahující se k událostem v 
Bibli zmíněným a kurzívou svátky starší (talmudické) či novější 
(izraelské) židovské tradice. Svátky začínají vždy v předvečer 
uvedeného dne. Přehledný židovský kalendář pro kterýkoli 
rok naleznete (v angličtině) na http://www.hebcal.com/
hebcal/

AKCE ICEJ:
29. 1. 2023 
Izrael a my, Brno

16. – 18. 2. 2023 
ICEJ Connection, Český Těšín
Konference s mezinárodní účastí: Peter Tsukahira, Šílo Ben Hod a další

16. 4. 2023 
Kulturou proti antisemitismu, Praha

Memoriál Vrby a Wetzlera – pochod z Osvětimi do Žiliny
16. – 22. 7. 2023 první běh
  6. – 12. 8. 2023 druhý běn

VÁNOČNÍ TIP

HVĚZDA PROMLUVILA
KALENDÁŘ VÁCLAVA LAMRA PRO ROK 2023
12 REPRODUKCÍ OBRAZŮ NA MOTIVY ŽIDOVSKÉ HVĚZDY  
DOPROVOZENÝCH BIBLICKÝMI CITÁTY

objednávejte na adrese:  
lamrovamarie@seznam.cz

http://www.tanach.org 
http://www.torah.org 
http://ffoz.org/TorahClub


ČLENSTVÍ V ICEJ: BRÁNA DO SVĚTA
Členové ICEJ nově získávají přístup k unikátním televizním pořadům 
Vážení čtenáři,  
málo se ví, že práce ICEJ v Česku a na Slovensku není financovaná ze zahraničí. Naši činnost umožňuje finanční podpora místních křes-
ťanů a my jsme přesvědčeni, že je to tak správně. Naše existence je závislá na tom, zda si ji dárci v našich zemích budou přát, zda budou 
považovat naši práci za smysluplnou. Jsme vděčni, že tímto způsobem existujeme už čtvrt století.  

Nejlepším a nejstabilnějším zdrojem jsou pro nás příspěvky podporujících členů. Každý, kdo nám zašle příspěvek v určité minimální 
částce, se stává podporujícím členem, který se tak podílí na naší práci. Od počátku zasíláme členům tištěný časopis Slovo z Jeruzaléma 
(čtyři čísla ročně) a v posledních letech také elektronický občasník Listy z Jeruzaléma.

S rozvojem technologií se rozšiřují možnosti, zejména v oblasti audio a video produkce. Klipy představující různé aspekty naší práce 
a projekty v Izraeli si můžete prohlédnout na našich webových stránkách. To ale není všechno. Díky tomu, že jsme přešli celosvětově na 
pořádání online programů, vzniká rozsáhlá knihovna unikátních nahrávek. To nás přivedlo k myšlence zpřístupnit je také našim členům. 
Budeme tato videa postupně titulkovat, případně dabovat, aby byly dostupné českému a slovenskému publiku. 

Nově tedy získáváte s členstvím také exkluzivní přístup k vybraným televizním pořadům ICEJ. Členský příspěvek se přitom nezvyšuje.
Jakmile bude nový díl publikován na YouTube, dostanete jako členové exkluzivní odkaz, který vám toto video zpřístupní. Věřím, že 

toto vylepšení přijmete pozitivně. 

V ČESKÉ REPUBLICE: 
členský příspěvek na rok 2023 

 je stanoven na 500 Kč  
a v této ceně je obsaženo zasílání  

časopisu Slovo z Jeruzaléma  po celý rok (4 čísla).   

Pokyny pro zasílání příspěvků: 
název účtu: Mezinárodní křesťanské velvyslanectví 

Jeruzalém, Na Žertvách 23, 180 00 Praha 8,  
č. ú. 2001528834/2010, FIO Banka. a.s. 

Specifický symbol: 
vaše členské číslo (je přidělováno po první platbě  
a naleznete je na obálce se zasílaným časopisem).

Variabilní symbol (VS): 
slouží k rozlišení účelu příspěvku či daru. 
Pro členský příspěvek uveďte číslo 113. 

Úplný seznam aktuálně podporovaných projektů  
naleznete na stránce www.icej.cz  
(v sekci O NÁS – JAK SE ZAPOJIT).

Členský příspěvek můžete zaplatit také 
 zabezpečeným online převodem 
 přímo na stránkách www.icej.cz

NA SLOVENSKU: 
každému, kto nám v roku 2023 pošle  

členský príspevok  
vo výške aspoň 20 euro,

 budeme zasielať časopis Slovo z Jeruzalema. 
Pre členský príspevok na rok 2023 použite VS 106. 

Pokyny pre zasielanie príspevkov: 
č. účtu (IBAN) SK23 0200 0000 0012 9716 0551, VÚB 

Bratislava. 

Špecifický symbol: 
vaše členské číslo (nájdete na adresnom štítku obálky  
alebo vám ho zašleme požiadaním na info@icej.sk.) 

Pre príspevky na účelové projekty použite  
variabilný symbol,  

ktorý nájdete na našej webstránke na odkaze  
http://www.icej.sk/ucelove-projekty/ 

Poštová adresa: ICEJ Slovensko, Ševčenkova 9, 851 01 
Bratislava, www.icej.sk, 

www.facebook.com/ICEJSlovakia. 

Ďakujeme.

facebook.com/vsichnijsmelidi

neděle 16. 4. 2023
14.00 Pochod dobré vůle | 15.00 Všichni jsme lidi
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NALAĎTE SI  
ICEJ TV!

Doporučujeme vaší pozornosti nový magazín Obrazy z Jeruzaléma, který vzniká ve spoluprá-
ci české a slovenské kanceláře ICEJ. Zatím jsme vydali sedm dílů, které se postupně věnují 
různým aspektům života v Izraeli: uvidíte, jak si Izrael připomíná památku obětí holocaustu; 
seznámíte se s fascinující moderní tváří Izraele; poslechnete si svědectví o koexistenci a smí-
ření mezi Židy a Araby a seznámíme vás s mezníky v konfliktu mezi Izraelem a arabskými státy.

V nejnovějším dílu magazínu ICEJ se věnujeme moderní historii Izraele a změnám, které  
v posledních desetiletích nastaly ve vztazích mezi křesťany a židy. Slovem i obrazem připome-
neme nejvážnější konflikt, kterému Izrael od svého vzniku čelil – jomkipurovou válku.  Dozvíte 
se, jak vidí současné postavení Izraele na mezinárodní scéně velvyslankyně státu Izrael v ČR 
Anna Azari. Hudební klip, v němž se zpívá střídavě hebrejsky a arabsky, dokládá, že smíření 
mezi Židy a Araby je možné. Sami uvidíte, jakou naději na koexistenci dává sbližování mladé 
generace Židů a Arabů, která se setkává na modlitbách a v uctívání. Z činnosti humanitárního 
oddělení ICEJ ukazujeme, jak protiraketové kryty chrání životy na území ohrožovaném čas-
tými útoky teroristů. Dále najdete zprávy z uskutečněných projektů i pozvánku na konferenci 
Connection, která se za účasti židovských a arabských hostů z Izraele uskuteční v Českém 
Těšíně ve dnech 16. – 18. 2. 2023. 

Všechny díly najdete na YouTube kanálu ICEJ CZ, k jehož odběru vás zveme:
https://www.youtube.com/user/icejczech

Přáli bychom si, aby se pro vás tento půlhodinový magazín stal příležitostí zastavit se v dnešní 
uspěchané době a nechat se inspirovat obsahem, který jinde nenajdete. Udělejte si čas  
a podívejte se s námi do Izraele. 

Udělejte si čas a podívejte se s námi do Izraele. 



facebook.com/vsichnijsmelidi
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HROB SAMUELŮV (1893)

Palestýna,  
František Klement,  
Praha 1895,
tiskem i nákladem Edv. Beauforta

Samuelův hrob dnes

Okolní vesnice byla   
v 7. století centrem  
hrnčířství (v popředí pec)


